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SRDITI SPOPADI MED VOJAKI CflflMflNfl IN IMBERTfl

U Tant poziva na prekinitev bojev 
Spremenjeno stališče ZDA?

Bivši Boschov minister Guzman naj bi postal novi predsednik-Temu pa se upira general Imbert
SANTO DOMINGO, 18. — Danes je prišel v Santo Domingo 

venezuelski diplomat Jose Antonio Mayobre kot osebni pred
stavnik tajnika OZN U Tanta in je takoj začel razgovore s 
številnimi osebnostmi.

Istočasno je U Tant poslal 
nujen poziv vsem stranem, naj 
takoj ustavijo sovražnosti. So
vjetska zveza pa je zahtevala 
nujno sejo Varnostnega sveta 
za danes popoldne. Seja bi mo
rala biti jutri, toda ni izključe
no, da bo že nocoj, ker se je 
položaj poslabšal.

Poziv U Tanta pravi: «14. maja 
1965 je Varnostni svet OZN odobril 
resolucijo, ki se tiče položaja v Do
minikanski republiki in s katero je 
izrazil svojo veliko zaskrbljenost 
zaradi dogodkov v tej republiki, ter 
zahteva takojšnjo ustavitev sovraž
nosti. Resolucija je pozivala glav
nega tajnika, naj kot nujen ukrep 
pošlje svojega predstavnika v Do- 
minikansKo republiko, da pregleda 
položaj, obe strani, ki sta vmešani 
v spor, pa je pozivala, naj sodelu
jejo z U Tantovim predstavnikom, 
da izpolni svojo nalogo.

Moj predstavnik, kateremu izro
čam svojo poslanico, pride danes,
18. maja v Dominikansko republi
ko. Pozval sem ga, naj kot prvi 
m najnujnejši ukrep uradno spo
roči prizadetim stranem zahtevo 
Varnostnega sveta za takojšnjo in
liimiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiittimiiiiiimmiinimimHmmmuMMMutmHHUHunHiHH!

Kraljica Elizabeta 
na obisku v Bonnu

strogo ustavitev sovražnosti.
Mirna sredstva so edina, ki lah

ko pripeljejo do trajne rešitve, in 
ne bi smeli štediti z napori, da 
se ustavijo boji, ki so že povzročili 
toliko prelivanja krvi in toliko uni
čenja. Zaradi tega pošiljamo vsem, 
ki so vpleteni v ta spopad v Do
minikanski republiki, najnujnejši 
poziv, naj poslušajo poziv Varnost
nega sveta za takojšnjo ustavitev 
sovražnosti kot nujen korak, da 
se ustvari primerno ozračje, v ka
terem bo moč iskati rešitev veli
kih težav, ki jih Dominikanska re
publika sedaj preživlja«

V dominikanski prestolnici se na
daljujejo spopadi v severnem delu 
mesta, čete ustavne vlade branijo 
vsako ped zemlje pred napadi Im- 
bertovih vojakov. Sedaj skušajo 
ustvariti vmesno področje med voj
sko ene in druge skupine. U Tan- 
tov predstavnik se trudi, da bi do
segel konec spopadov.

Govori se tudi o možnosti spora
zuma o ustanovitvi koalicijske vla
de, ki bi jo sestavljali samo civi
listi in ki bi ji predsedoval bivši 
minister za kmetijstvo v Boschovi 
vladi Antonio Guzman. Baje tudi

BONN, 18. —■ Angleška kraljica 
Elizabeta je prišla danes opoldne 
na uraden obisk v Bonn. Spremlja
ta jo Edimburški vojvoda ter zu
nanji minister Stevvart. Na letališču 
so jo sprejeli predsednik bonske 
republike Luebke in člani vlade. 
Po priložnostni ceremoniji na le
tališču je kraljica odpotovala s 
svojim spremjtvom v svojo rezi
denco v PetersUergu. Vse mesto je 
okrašeno z zahodnonemškimi in 
angleškimi zastavami.

Kancler Erhard objavlja v bil
tenu tiskovnega urada analizo o 
angleško nemških odnosih in pra
vi, da si ni moč zamisliti prihod
nosti evropske gospodarske skup
nosti, iz katere bi bila izključena 
Anglija. O odnosih med obema dr 
žavama poudarja Erhard, da pri
haja angleška kraljica na obisk 
v trenutku, ko se opaža uspeh 
pri naporih za ponovno zbližanje 
po žalostnih izkušnjah preteklosti. 
Zatem hvali Erhard razumevanje, 
ki ga Angleži kažejo za probleme 
Zahodne Nemčije.

Kakor poročajo agencije, je bi
la množica, ki je na ulicah po
zdravljala kraljico, mnogo manj
ša, kakor je bilo pričakovati iz pi
sanja zahodnonemškega tiska. Pou-

DANES
V Dominikanski republiki že 

dva dni trajajo srditi spopadi 
med ustavno vojsko in vojaki 
junte, ki so jo vse do sedaj pod
pirale ZDA. Zdi se, da je prišlo 
do nenadnega preobrata v sta
lišču ZDA. Po dolgih posvetova
njih tudi z bivšim predsednikom 
Bosehom bi bile ZDA baje pri
pravljene podpreti kompromisno 
rešitev, ki naj bi bila v tem, da 
bi za novega predsednika izvolili 
bivšega ministra v Boschovi vla
di Guzmana. V tem smislu baje 
pritiska Johnsonov predstavnik 
Bundy na predsednika vojaške 
junte, ki pa tako rešitev odkla
nja. Ni še znano, kakšno stališče 
bo zavzel polkovnik Caamano, ki 
pa je itak le začasni predsednik.

Včeraj pa je prišel v domini
kansko prestolnico U Tantov o- 
sebni predstavnik, ki je znova 
pozval prizadete strani, naj usta
vijo boje v smislu nedavno izgla
sovane resolucije Varnostnega 
sveta. Tudi on je takoj začel po- 
gajanja, da bi dosegel konec spo
padov in začetek pogajanj.

V zvezi z eksplozijo v ameri
škem oporišču Bien Hoa v Juž
nem Vietnamu je južnovietnam- 
ska osvobodilna fronta včeraj ja
vila, da so eksplozijo povzroči
le skupine njenih vojakov. Na 
splošno se opaža povečana dejav
nost na raznih krajih Južnega 
Vietnama. Ameriška letala pa so 
včeraj zopet bombardirala Sever
ni Vietnam. Iz Hanoja javljajo, 
da ZDA sploh niso prekinile bom
bardiranja Severnega Vietnama, 
kakor so te dni zatrjevali.

Včeraj se je vrnila iz Severne
ga Vietnama v Rim delegacija 
KP Italije, ki jo je vodil Pajet- 
ta. Ta je sporočil, da bo imel da
nes tiskovno konferenco in poro
čal o rezultatu potovanja.

Omembe vreden dogodek je 
vsekakor tudi obisk angleške 
kraljice Elizabete v Bonnu. S 
tem hočejo prikazati vedno več
je sodelovanje med državami za
hodnega bloka in važnost, ki jo 
Zahodni Nemčiji dajejo v okviru 
atlantskega zavezništva.

Sovjetski zunanji minister Gro- 
miko pa nadaljuje svoje razgovo
re v Ankari v okviru obnovljene
ga sodelovanja med Sovjetsko 
zvezo in Turčijo.

darja pa se predvsem politični po
men obiska. Predsednik Luebke je 
pri pozdravu izjavil, da ((sedem
najst milijonov državljanov, ki ži
vijo onkraj Labe, upa, da bo obisk 
v zvezni republiki prispeval k iz
boljšanju njihovih pogojev«. Lueb
ke se je zahvalil kraljici, ker je 
privolila, da se vključi tudi Berlin 
v program njenega potovanja, «s 
čimer je pokazala solidarnost Ve
like Britanije z Nemčijo, da se 
premaga stanje, ki je neznosno ta
ko s človeškega kakor s politične
ga stališča«. Na koncu je Luebke 
izrekel zadovoljstvo zaradi pome
na, ki se lahko daje obisku kralji
ce Elizabete, t. j. pomen ((popolne
ga zaupanja v zrelost nemškega 
ljudstva«.

V svojem odgovoru Je kraljica 
na kratko omenila tragične dogod
ke v drugi vojni in je poudarila, 
da Je ta doba »sedaj zaključena za 
vedno« ter da Anglija in Zahodna 
Nemčija «skupno branita skupno 
kulturno bogastvo, ki je dediščina 
svetlejših razdobij zgodovine obeh 
držav«.

Zatem je kraljica poudarila, da 
je potrebna politika pomirjenja in 
razumevanja do vseh narodov, to
da tudi «politika obrambe pravice 
in svobode«. «Prav zaradi tega ima 
Velika Britanija sodelovati. V ta 
hodni Nemčiji in ostane tesno po
vezana z NATO in prav zaradi tega 
podpira nemške napore, da se na 
miren način doseže združitev Nem
čije,«

DUNAJ, 18. — Avstrijski zunanji 
minister Kreisky je tisku izjavil, da 
je bil sestanek štirih zunanjih mi
nistrov na Dunaju «zelo koristen 
in zadovoljiv«. Dodal je: ((Ozračje 
med štirimi ministri je bilo dobro 
in celo prijateljsko, kar ni običaj
no. Nikoli nismo predvidevali, da 
se bodo štirje ministri sestali tu 
na Dunaju. Toda nedvomno pa so 
ugotovili nekatere tečke skupne
ga interesa za prihodnje razgovore.

ZDA in Organizacija ameriških dr
žav podpirajo to rešitev. Toda ge
neral Imbert nasprotuje tej rešitvi.

Polkovnik Caamano je izjavil, da 
je optimist kar se tiče iziua seda
nje oitke, in Je dodal, da bo v krat
kem zadal hud udarec svojim na
sprotnikom.

Glavna ovira za dokončno reši
tev se zdi, da je sedaj vojaška hun
ta, ki ji predseduje imbert, ki no
če sprejeti izvolitve Guzmana za 
predsednika in prekiniti vojaških 
operacij. Imbert je izjavil, ua se 
bo še dalje boril, tudi če bi to po
menilo, da se bo moral boriti proti 
ameriškim četam. To je Imbert 
baje izjavil, potem ko ga je skušal 
Bundi zaman prepričati, naj sprej
me predlagano rešitev. Po razgo
voru z Bundijem je Imbert izjavil: 
((Izjavil sem Johnsonovim odpo
slancem, da če hočejo izročiti de
želo komunizmu, ne bodo mogli 
računati na mojo pomoč, še dalje 
se bomo borili. Ne bomo dovolili, 
da bi se enake napake, ki so Jih 
storili glede Kube, ponovile v Do
minikanski republiki.

Očitno hoče Imbert nadaljevati 
svojo ofenzivo proti ustavnim če
tam, da bi postavili ZDA pred izvr
šeno dejstvo, ker upa, da bo pora
zil Caamanovo vojsko.

Bundi je z ostalimi člani dele
gacije odpotoval nocoj z letalom 
v VVashington. Zatrjuje se, da je 
general Imbert izjavil, da je pri
pravljen pogajati se s polkovnikom 
Caamanom, da pa ne bo nikoli na
pravil koraka, «ki bi bil v korist 
komunistom«.

Iz Buenos Airesa javljajo, da je 
argentinska vlada sklenila, da ne 
bo poslala svojih vojakov v Domi
nikansko republiko. Poslala pa bo 
nekatere vojaške voditelje, da pre
gledajo položaj. Poleg tega je ar
gentinska vlada povabila zunanje 
ministre šestih južnoameriških dr
žav, naj bi se sestali v Buenos Ai
resu na razgovore. Do sedaj sta 
samo Urugvaj in Paragvaj spreje
la vabilo, ki je bilo poslano tudi 
Boliviji, Čilu, Braziliji in Peruju.

Konferenca ZMJ

gospodarskega sveta zvezne skup
ščine Osman Karabegovič, gene
ralni tajnik Zveze sindikatov Ju
goslavije inž. Skedžič in druge 
osebnosti. Konferenca razpravlja 
o delu centralnega komiteja od 
VII. kongresa in o bodočih nalo
gah mladine. V skladu s statu
tom bodo ,na konferenci izvolili 
tudi tretjino novih članov cen
tralnega komiteja, katerih man
dat poteče.

Predsednik zveze mladine Ju
goslavije Tomislav Badovinac je 
v svojem poročilu poudaril, da 
doslednejše izvajanje načela sa
moupravljanja v šolstvu, to je 
za večjo udeležbo mladine pri re
ševanju šolskih vprašanj, obsodil 
zapostavljanje mladih pri zapo
slitvi in v zvezi s tem poudaril 
potrebo, da se na strokovnem po
ložaju prvenstveno namestijo naj. 
bolj strokovno sposobni, ker je 
to v interesu družbe in gospodar
skega razvoja. Po besedah Bado- 
vinca je glavna naloga mladine, 
da se še bolj zavzema za prema
govanje ločenosti med posamez
nimi sloji mladine in da posveti 
največjo skrb izobrazbi. Konfe
renca bo jutri nadaljevala delo.

Francija
ne bo zapustila NATO

PARIZ, 18. — Na današnji seji 
vlade je zunanji minister de Mur- 
ville poročal o nedavnem medna
rodnem razvoju, ki se tiče tudi 
Francije. Kakor je po seji sporo
čil minister za informacije Peyre- 
fitte, je de Murville govoril o ne
davnem zasedanju NATO in je pri
pomnil, da je treba izključiti mož
nost umika Francije iz NATO.

Na seji je de Murville glede za
sedanja sveta ministrov šestih držav 
v Bruslju izjavil, da je bilo zase
danje «kratko, toda dovolj plodno«. 
Kar se tiče finančne ureditve skup
ne kmetijske politike, bodo zadevo 
temeljiteje obravnavali v drugi po
lovici junija.

Glede svojega obiska na Dunaju 
je de Murville omenil svoje pol
uradne stike z raznimi delegacija
mi, ki so se udeležile proslav na 
Dunaju. Kar se tiče avstrijske dr
žavne pogodbe, Je izjavil, da se je 
zadovoljivo uveljavljala in da je 
neodvisnost Avstrije dejstvo. Dodal 
Je ((Avstrija je konkreten primer, 
kar lahko stori neka država, ko 
preneha nad njo tuja intervencija.«

Glede nedavnega zasedanja NATO 
v Londonu Je de Murville izjavil, 
da so si mogli «široko izmenjati 
poglede v duhu vzajemnega razu
mevanja, zlasti kar se tiče Vietna
ma, Dominikanske republike in 
Nemčije.#

DRUGI DAN OBISKA DELEGACIJE SIDLJ V TRSTU

Razgovori med SZDLJ in SKGZ 
Ogled Kulturnega doma

Gostje so obiskali tudi Slovenski dijaški dom in uredništvo našega 
dnevnika ter se sestali z zastopniki gospodarstvenikov in kmetovaltev

ANKARA, 18. — Predsednik
turške republike general Gursel 
je sprejel davi sovjetskega zuna
njega ministra Gromika v sprem- 
stvu sovjetskega poslanika v Tur
čiji. Razgovor je trajal 40 minut. 
Zatem je Gromiko odšel v pred
sedstvo vlade, kjer je nadaljeval 
razgovore s predsednikom vlade 
Urguplujem.

včerajšnjih razgovorov delegacije SZDL Slovenije s predsedstvom SKGZ v Trstu. Na sliki od leve 
na desno: dr. Marjan Brecelj, Vida Tomšič, Mitja Ribičič, Majda Gaspari in Bojan Lubej
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BEOGRAD, 18. __
začela v Beogradu prva konferen
ca Zveze mladine Jugoslavije, ka
teri prisostvujejo poleg 300 dele
gatov in članov CK Zveze mladi
ne, generalni tajnik zveznega od
bora Socialistične zveze delovne
ga ljudstva Jugoslavije Milentije 
Popovič, predsednik kulturno-u- 
metniškega sveta zvezne skupšči
ne Djuro Kladarin, predsednik

Velik uspeh 
moskovskega baleta 
v Beogradu

BEOGRAD, 18. — V Beogradu 
se je danes končalo sedemdnevno 
gostovanje članov ansambla bale
ta Boljšo j Teatra iz Moskve. Mo• 
skovski balet, ki je predstavil beo
grajskemu ljudstvu vrsto baletnih 
točk, je dokazal, da zasluženo 
spada med najboljše baletne an
samble na svetu. Ansambel ima 
vrsto izrednih talentiranih balet
nih mojstrov in prima-balerin, ki 
ne zaostajajo za vrhunskimi ba
letnimi mojstri v drugih državah. 
V dovršeni zaključni predstavi 
•Legenda o ljubezni» je nastopi
la tudi verjetno danes največja 
pnma-balerina na svetu Maja Pik 
seckaja, ki je požela navdušene 
aplavze občinstva. Člane baleta 
je danes sprejel tudi zvezni taj
nik za kulturo in prosveto Janez 
Vipotnik. Moskovski balet potu
je v Zagreb, kjer bo na glasbe
nem bienalu prikazal del rep 
toarja, ki ga je izvedel pred b* 
grajskim občinstvom.

RIM, 18 — Predsednik republike Saragat in predsednik de 
Danes seJ^Gaulle se bosta sestala 16. julija, ob priliki otvoritve cestne-

' ku Pbroeddo0objPa°vm^eSanCOU" ^ podrobnosti 0 ^tan- 
Zunanji minister Fanfani si je ogledal danes mehiške pira

mide, ostanke civilizacije, ki je cvetela pred prihodom Span
cev; po vrnitvi s tega izleta pa se je sestal na sedežu so
cialnega krožka s predstavniki 
italijanske skupnosti v Mehiki.
V Mehiki živi namreč okrog 
šest tisoč Italijanov, od teh jih 
živi okrog tisoč v mehiški pre- 
stolnici.

reper- 
eo-
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DELEGACIJA KPI SE JE VRNILA IZ SEVERNEGA VIETNAMA

Danes tiskovna konferenca 
o rezultatu potovanja

Pajettove izjave ob prihodu na rimsko letališče
RIM, 18. — Delegacija KPI, ki 

je obiskala Severni Vietnam, se je 
danes popoldne vrnila z letalom 
Iz Moskve v Rim. Ob prihodu na 
letališče je voditelj delegacije Pa- 
jetta prebral dolgo izjavo časnikar
jem in voditeljem stranke, ki so 
ga čakali. V začetku je poudaril 
prisrčen sprejem, ki so ga delega
ciji priredili v Hanoju, in Je dodal, 
da Je Hošimlnh Izjavil, da so Viet
namci ((občutljivi za dokaz solidar
nosti Italijanov«. ((Ugotovili smo, 
je nadaljeval Pajetta, da naša so
lidarnost in solidarnost vsega sve
ta prispevata k vztrajnosti, s ka
tero Vietnamci vzdržujejo pred na
padom, in zaletu, s katerim nada
ljujejo delo. Vedo da niso sami. 
Bili smo na deiu sveta, kjer si sto
jijo nasproti tisti, ki hočejo voj
no in zatiranje, in tisti, ki hočejo 
mir in neodvisnost. Hočemo takoj 
poudariti, da smo ugotovili, da sile 
miru in neodvisnosti niso priprav
ljene odreči se borbi. Videli smo 
tudi znake ((odposlanstva ZDA« 
med tistimi, ki delajo, da popravijo 
ruševine, in med tistimi, ki sestre
ljujejo sovražna letala, ki bombar
dirajo. Videli smo žrtve, toda še 
bolj borce. Prepotovali smo nad 30 
tisoč kilometrov«

Zatem je Pajetta izjavil, da so 
vsi komunistični voditelji in vlad
ni predstavniki, s katerimi so go
vorili, poudarili potrebo solidarno
sti, in je nadaljeval: «Mnenja smo,

da so Američani v kočljivem po- 
lozaju, iz katerega se ne morejo 
rešiti, če ne spravijo v nevarnost 
miru. Prepričani smo, da je treba 
pomagatiZDA, da čim hitreje od 
idejo lz Vietnama. Obvezali smo se, 
da bomo storili vse mogoče, da 1ih 
prepričamo. Z naše strani bomo 
storili vse mogoče, da izoliramo 
ameriški imperializem v zavesti 
moških in žensk naše dežele

Zatem so Pajetto vprašali, kako 
so v Vietnamu rešili vprašanje pro
stovoljcev. Odgovoril Je. da bodo o 
tem govorili v tajništvu stranke, ki 
bo obveščeno o zahtevah Severne
ga Vietnama. «Zatem bomo sporo
čili javnosti, kar smo diskutirali« 
časnikarji so še dalje vpraševali: 
«Ali Je Severni Vietnam postavii 
vprašanje prostovoljcev ali ne?« 
Odgovor: ((Poročali bomo tajništ
vu«. Vprašanje: «Da ali ne?« Od
govor: «To je zadeva, ki Je argu
ment pogajanj«. Vprašanje: ((Neka
teri časopisi so postavili mnenje, 
da je bila zadeva italijanskih pro
stovoljcev „bluf” KPI. Ali sprejme
te to tezo?« Odgovor: ((Vprašujem 
se, ali so se časnikarji, ki so posta
vili to domnevo, borili ali ne. Sicer 
pa odporništvo in vaša udeležba 
pri njem nista bila „bluf"».

Zatem je Pajetta izjavil, da bo 
podal večje Informacije tisku o 
svojem potovanju Jutri na tiskovni 
konferenci.

MEDMINISTRSKI SESTANEK 0 VPRAŠANJIH ŠOLSTVA

Centralni odbor PSI 
proučuje petletni načrt
Posvetovanje ministra za delo s predstavniki delodajalcev m delavskih sindikatov glede 
statuta delavskih pravic - Predsednik republike Saragat se sestane 16. julija z de Gauliom

Pod predsedstvom predsedni
ka vlade Mora ie bil v palači 
Chigi sestanek, ki so se ga u- 
deležili ministri Scaglia, Co- 
lombo, Pieraccini in Gui, posla
nec Ermini, ki je predsednik 
anketne komisije o šolstvu, in 
poslanci Rosati, Codignola, Orlan
di ter prof. Gatto in dr. Marza- 
no, glavni računovodja državne 
uprave. Na sestanku so obravna
vali finančna vprašanja v zvezi 
s petletnim načrtom za razvoj 
šolstva.
, Minister 7,a delo Delle Fave je 
imel sestanek na svojem ministr
stvu s predstavniki zveze indu- 
strijcev i,n predstavniki delavskih 
sindikatov CGIL, CISL, UIL, CIS. 
NAL in CISAL, na katerem so 
proučili najbolj pereča sindikalna 
vprašanja, predvsem pa vpraša
nje o individualnih odpustih, gle
de katerega so predstavniki delo
dajalcev in delavcev že dosegli 
sporazum. Posvetovanja ministra 
za delo s predstavniki zveze in- 
dustrijcev in delavskih sindika
tov so v zvezi s predložitvijo 
vladnega osnutka o statutu de
lavskih pravic. Sporazumeli so se, 
da bodo predstavniki delodajalcev 
in delavcev predložili ministru do 
27. t.m. svoje pismeno stališče gle. 
de tega vprašanja.

V poslanski zbornici se Je nada
ljevala in zaključila razprava v zve
zi z resolucijo KPI o Sardiniji in 
z interpelacijami drugih parlamen
tarnih skupin na isto temo. Na 
včerajšnje izjave ministra Pastore- 
ja so odgovorili danes interpelanti, 
ki so vsi izrazili svoje nezadovolj 
stvo nad izjavami ministra, razen 
poslanca Berlinguerja (PSI), ki je 
dejal, da bi sicer tudi on moral iz
raziti svoje skoraj popolno neza
dovoljstvo nad pojasnili ministra, 
če bi govoril v svojem imenu, ven
dar pa da ne more deliti sistema
tičnega nezaupanja, ki ga resolu
cija KPI kaže tudi glede nadalj
njih perspektiv gospodarskega in 
socialnega razvoja na Sardiniji. 
Resolucijo KPI so zavrnili z dvi
gom rok, zanjo so glasovali le po- 
slanci KPI in PSIUP, liberalci in 
misovci pa so se vzdržali.

Po zaključku splošne razprave o 
zakonskem osnutku, ki podaljšuje 
dejavnost Blagajne za razvoj juga 
za nadaljnjih .petnajst let, Je spre
govoril minister Pastore in zagovar
jal nujnost odobritve osnutka tu
di pred odobritvijo petletnega go
spodarskega načrta, ker veljavnost 
sedanjega zakona zapade 30. juni
ja, ko petletni gospodarski načrt 
še ne bo odobren. Preden so pre
šli k proučitvi posameznih členov 
osnutka so prekinili zasedanje na 
zahtevo komisije, da bi uskladili 
popravke, ki jih je kar 213 (109 so 
jih predložili liberalci, 49 komuni
sti, 27 misovci, 10 socialdemokrati, 
15 psiupovci, 2 monarhisti ln ene
ga socialisti). O posameznih členih 
osnutka bodo razpravljali na Jutrlš. 
njem zasedanju.

V senatu sta bili na dnevnem re
du vprašanji senatorjev KPI ln 
(a 0 odPustlh delavcev v podjet- 
i j!?1, kl itna v zakupu dela za Ograditev jeza na reki Jato na Si
ciliji; državni podtajnik mlnlstrst- 
va za delo Fenoaltea je sicer prt- 
f1?3.1’ da so dejstva in okoliščine, 
ki jih navajajo senatorji, točna, da

pa vlada nima sredstev, da bi pri
silila podjetje, naj spet vzame de
lavce na delo. Zatem so začeli raz
pravo o vladnem zakonskem osnut
ku, s katerim se ustanavlja teh
nični zavod za cenilce in korespon- 
dente v tujih jezikih. Razprava se 
bo nadaljevala jutri.

Jutri se bo začelo zasedanje cen
tralnega odbora PSI, na katerem 
bodo proučili petletni gospodarski 
načrt. Uvodno poročilo bo imel taj
nik stranke De Martino, ki bo po
vzel tudi rezultate diskusije, ki se 
je razvila o tem vprašanju v gospo
darski komisiji. Zasedanja se bo 
udeležil tudi podpredsednik vlade 
Nenni in socialistični ministri. 
Razprava bo vsekakor živahna, ker 
so mnenja o tem načrtu deljena. 
Znano je namreč, da ob priliki zad
nje preosnove vlade Giolitti ni bil 
pripravljen vstopiti v vlado, ker 
Je smatral, da načrt, ki ga je bil 
pripravil Pieraccini, ni zadovoljiv.

V teh dneh bo seja ministrske
ga sveta, ki bo razpravljal in odo
bril dva člena zakona «167» (ki 
omogoča nakup In Izkoriščanje 
stavbnih zemljišč za graditev ljud
skih stanovanjskih hiš), ki Jih je 
minister za javna dela zamenjal, 
ker ju je ustavno sodišče progla
silo za neveljavna. Na podlagi teh 
dveh novih členov bo odškodnina 
za razlaščena zemljišča znašala 50 
odst. cene, ki jo stavbna zemljišča 
Imajo na tržišču.

Vročina v Beogradu
BEOGRAD, 18. — Po precej hlad

nem in deževnem vremenu je bil 
danes pravi poletni dan. živo sre
bro se Je popoldne v Beogradu dvi
gnilo na 31 stopinj v senci oziro
ma na 43 stopinj na soncu. Ta ne
pričakovana visoka temperatura ne 
obeta nič dobrega, verjetno nov 
dež, ki ga posebno prebivalci ne
davno poplavljenega področja naj
manj žele.

Na poplavljenem področju se po
ložaj normalizira, toda poteklo bo 
precej časa, .preden bodo odstra
njene posledice poplav, posebno 
glede stanovanj. Samo v Doboju 
bodo morali porušiti okrog tisoč 
stanovanj, v katerih je živelo 2040 
ljudi. Stanovanja za okoli 2000 o- 
stalih prebivalcev mesta bodo spo
sobna šele čez 14 dni ali en me
sec. Trenutno so prizadete prebi
valce naselili v šolah ln ustanovah, 
ostali pa bodo začasno stanovali 
pod šotori, ki jih je dala na raz
polago vojska. Medtem ko so osta
le reke padle, je gladina Donave in 
Paniča na področju Pančeva preko
račila kritično točko. Posebne sku
pine nenehno utrjujejo nasip kana
la in zaščitni jez pred tovarno u- 
metnlh gnojil, da bi preprečili vdor 
vode v obrat. Voda je že prodrla 
v obrate podjetja ((Konstruktor«. 
Druge skupine pa utrjujejo nasip 
med vasmi Omolico in Starčevim, 
da bi preprečili nadaljnjo poplavo 
obdelane zemlje.

Včeraj dopoldne so se zače
li na sedežu SKGZ v Trstu po
govori med delegacijo SZDL, 
ki jo vodi predsednica glavne
ga odbora Vida Tomšič, in čla
ni izvršnega odbora SKGZ. 
Predsednik zveze Boris Race 
je seznanil goste iz Ljubljane 
z razmerami, v katerih deluje 
manjšina, in je zlasti poudaril 
pozitivno ■ vlogo novega Kultur
nega doma za razmah kultur
no prosvetne dejavnosti, saj 
je samo gledališče imelo od 
decembra do danes 93 pred
stav s skoraj 19 tisoč obisko
valci.

Med pomembne dogodke v 
delovanju zveze je Boris Race 
navedel pogovore s predstavni
ki italijanske manjšine iz Ju
goslavije, ki so bili pred nekaj 
meseci v Trstu. Predsednik 
SKGZ je orisal prizadevanja 
za uresničevanje mnogih še 
vedno visečih problemov s po
dročja manjšinskih zahtev, ob
sodil je težnjo po kategoriza
ciji manjšine glede na uživa
nje njenih pravic in očrtal sta
lišča posameznih političnih 
strank do manjšine.

Obširna razprava je zajela 
vsa področja dejavnosti manj
šine od šolskih, gospodarskih 
in drugih problemov ob ugoto
vitvi, da v okviru koeksistenč- 
ne politike med Jugoslavijo in 
Italijo obstajajo možnosti za 
postopno urejanje visečih pro

blemov in zahtev manjšine, 
zlasti še v pogojih demokra
tičnega razvoja v Italiji.

Popoldne so si člani delega
cije na vabilo začasnega u- 
pravnega odbora ogledali Kul
turni dom, kjer jih je pozdra
vil predsednik dr. Frane Ton
čič z vsemi člani odbora. Gost
je so si podrobneje ogledali 
Kulturni dom, nakar se je de
legacija razdelila: predsednica 
Vida Tomšičeva, Majda Gaspa
ri in Tone Florjančič so si o- 
gledali Slovenski dijaški dom, 
Bogdan Brecelj in Riko Jer
man sta se na sedežu Sloveti- 
skega gospodarskega združenja 
sestala s predstavniki sloven
skih gospodarstvenikov in 
kmetovalcev, Mitja Ribičič in 
Bojan Lubej pa sta si ogleda
la tiskamo in uredništvo Pri
morskega dnevnika.

Zvečer je generalni konzul 
FLRJ v Trstu Rudi Janhuba 
priredil v prostorih konzulata 
na čast delegaciji SZDL Slove
nije sprejem, katerega so se 
udeležili vidni predstavniki slo. 
venskega in italijanskega poli
tičnega, kulturnega in gospo
darskega življenja.

Na pobudo sveta Slovenske 
skupnosti je bil med uradnim 
obiskom delegacije glavnega 
odbora Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Slovenije raz- 
govor s predstavniki sveta o 
vprašanjih slovenske manjšine.

........................................... ................ ........................................... ....... „„„„„„„„.............. ........... .

IZJAVA JUŽNOVIETHAMSKE OSVOBODILNE FRONTE

Šlo je za akcijo patriotičnih sil
Včeraj novi napadi na Severni Vietnam ■ V Hanoju 
poudarjajo, da napadi sploh niso bili prekinjeni

PARIZ, 18. — Južnovietnamska narodnoosvobodilna fronta 
javlja, da je eksplozija v ameriškem oporišču Bien Hoa po
sledica atentata članov osvobodilne vojske. To izjavo vsebuje 
brzojavka, ki jo je poslalo mladinsko gibanje narodnoosvobo
dilne fronte mednarodnemu sre
čanju, ki ga je organizirala 
francoska komunistična stranka 
kot izraz solidarnosti z Vietna
mom. Pri tem sodelujejo hila- 
dinske delegacije iz raznih dr
žav. Brzojavka južnovietnamske 
narodnoosvobodilne fronte se 
glasi:

((Obveščamo vas o drugem veli-

mmmm , . _ _ _ _ _
Ameriški bombniki v plamenih v oporišču Bien Hoa

kem dejanju patriotičnih sil proti 
ameriškemu oporišču Bien Hoa. 
Američani se bodo morali umakni
ti iz Vietnama, da bo južnovietnam- 
sko ljudstvo moglo rešiti svoje za 
deve na podlagi programa narod 
noosvobodilne fronte, ki je edina 
prava predstavnica tega ljudstva « 
Mladinska delegacija narodnoosvo
bodilne fronte ni prišla v Pariz, 
temveč se je ustavila v vzhodnem 
Berlinu zaradi težav, ki so nastale 
v zvezi z njenim potovanjem.

V Južnem Vietnaniu, se Je zopet 
povečala dejavnost na obeh stra
neh. Iz raznih krajev poročajo o 
hudih spopadih in o številnih žrt
vah. Včeraj so se morale sajgon- 
ske čete boriti devet ur ob pod
pori letalskih sil proti napadu o- 
svobodilne vojske v dveh vaseh. 
Vojaki osvobodilne vojske so zase
dli neko utrjeno vas in porazili 
tamkajšnjo vladno posadko ter so 
se nato umaknili in so odnesli s 
seboj veliko količino orožja. Spo
padi so bili preteklo noč tudi v 
bližini ameriškega oporišča Danang. 
Ameriška letala so bombardirala 
več krajev na osvobojenem pod
ročju. Poleg tega so ameriška le
tala po nekaj dneh odmora danes 
obnovila bombne napade na Sever
ni Vietnam. Predstavnik ameriške
ga državnega departmaja Je s tem 
v zvezi med drugim izjavil: «Lahko 
se domneva, da je druga stran o- 
pazila, da več dni ni bilo bombar
diranja. Vendar pa nismo opazili 
nobene reakcije.« Dodal je, da je 
to ravnanje severnih Vietnamcev 
((razočaralo«. Predstavnik ni hotel 
komentirati trditev nekaterih časo
pisov, da so hkrati z začasno pre
kinitvijo bombnih napadov ponu
dili tudi pogajanja.

Načelnik tiskovnega urada sever- 
novietnamskega zunanjega ministr
stva pa je izjavil, da ameriška le

talska dejavnost proti Severnemu 
vietnamu sploh ni bila prekinjena, 
kakor trdijo v Washingtonu. Dodal 
je, da so 13. maja ameriška letala 
izvedla izvidniške polete nad neka
terimi pokrajinami in so napadla 
z raketami obljudene kraje ter ko
munikacije teh področij. Od 13. ma
ja dalje so ameriška letala vsak 
dan letela nad Severnim Vietna
mom. Včeraj pa so ta letala me
tala rakete na nekatera področja.

Sajgonska vojska je začela da
nes tudi večjo operacijo proti ne
kemu važnemu oporišču osvobodil
ne vojske na goratem področju tri
deset kilometrov od severnoviet- 
namske meje.

V zvezi z inšpekcijo, ki jo je za
čel ameriški general za letalstvo 
William Martin v oporišču Bien 
Hoa, ne dajejo nobenih pojasnil. 
Martin je prišel v Sajgon v pone
deljek. V Bien Hoa je začelo le
tališče znova delovati.

Sinoči so čete osvobodilne voj
ske razstrelile železni most čez re
ko La Nga sto kilometrov od Saj- 
gona. Zaradi tega je bila popolno
ma prekinjena cesta, po- kateri 
oskrbujejo Sajgon z zelenjavo.

Kitajska bomba 
eksplodirala v zraku

TOKIO, 18. — Kakor poroča Ja
ponska agencija Kyodo, je pred
sednik kitajske vlade Cuenlaj vče
raj izjavil skupini japonskih igral
cev, ki so na obisku na Kitajskem, 
da je druga kitajska atomska bom
ba eksplodirala v zraku. Cuenlaj 
je tudi dejal, da so sprejeli vse 
Ukrepe, da preprečijo radioaktivne 
padavine, ker bi bil njim izpostav
ljen tudi sam Peking. S tem v zve
zi je dejal, da bi z veseljem spre
jeli japonsko sodelovanje pri ugo
tavljanju posledic radioaktivnosti 
zaradi te eksplozije.
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PRIMORSKI DNEVNIK — 2 — 19. maja 1965

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 25.4, najnižja 17.5, ob 19. uri 
21.8, vlaga 60 odst,, zračni tlak 
1010.6 stalen, veter 6 km Jugoza
hodnik, nebo pooblačeno, morje 
mimo, temperatura morja 20.4 sto
pinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 19. maja

Ivo
Sonce vzide ob 4.30 in zatone ob 
19,33. Dolžina dneva 15.03. Luna 
vzide ob 23.33 in zatone ob 7.07

Jutri, ČETRTEK, 20. maja
Be rnard

NEDOPUSTNO RAVNANJE VODSTVA LADJEDELNICE FELSZECY

Stavka delavcev proti ukinitvi 
doklade za zdravju škodljiva dela

Podjetje je odpovedalo sporazum o tej dokladi, zaradi 
česar zgube delavci od 10.000 do 15.000 lir na mesec

V ladjedelnici Felszegy v Miljah 
zopet močno vre. Delavci so ogor
čeni, ker je ravnateljstvo preklica
lo sporazum o dokladi za zdravju 
škodljiva dela iz leta 1962, zaradi 
cesar zgube delavci od 10.000 do 
15.000 lir povprečno na mesec. Za
to so delavci napovedali včeraj 
stavko in zapustili delo od 9. do 
11.30 ure ter šli v pohodu po 
miljskih ulicah. Delegacija delav
cev je odšla k županu lilillu, ka
teremu je orisala položaj v ladje
delnici. Zupan je obljubil, da bo 
posredoval pri vladnem general
nem komisarju dr. Mazzi, pri de
želnem odborniku za delo Giustu ter 
pri ravnatelju deželnega urada za 
delo dr. Sorrentinu.

Delavci so se zatem sestali v pro- 
*torih Italijanskega mladinskega 
centra, kjer sta spregovorila taj
nika obeh sindikatov kovinarjev 
Rutigliano in De Ponte, nakar so 
razpravljali o nadaljnjem poteku 
borbe. Od tam so odšli delavci pred 
ravnateljstvo podjetja in glasno 
protestirali ter dobrih 20 minut 
popolnoma ustavili promet na glav
ni cesti s tem, da so se usedli 
na tla. Tako niso mogli voziti v 
tem času v Trst in nazaj niti filo- 
busi. Razen tega pa so varilci stav
kali tudi v popoldanskih urah od 
13. do 16.30.

Danes bodo delavci stavkali od 
8. do 11. ure in ni izključeno, da 
ne pojdejo zopet v protestni po
vorki, saj se vsi vprašujejo, kam 
sploh meri lastnik ladjedelnice, ki 
hoče odvzeti delavcem, kar jim 
pritiče po redno sklenjeni pogodbi. 

* * *
Jutri in pojutrišnjem pa bodo 

stavkali uslužbenci Delavskih za
drug in drugih zadružnih trgovin, 
ker nočejo vodstva skleniti z nji
mi nove dopolnilne pogodbe.

V Gorici sestanek 
deželnega odbora PSDI

Včeraj se je v Gorici sestal de
želni odbor PSDI in razpravljal 
o položaju v deželi po izglasova
nju proračunov. Deželni tajnik 
Giorgio Cesare je govoril o delu, 
ki ga je deželna ustanova opravi
la v prvem letu svojega življe
nja in pri tem poudaril, da sta 
odbor in svet že postavila čvrste 
osnove za učinkovite intervenci
je na vseh sektorjih, za katere 
predvideva statut' pristojnost de- 
žele.

Vodja svetovalske skupine De
vetak ter svetovalca Bertoli in 
Bisol sta poročala o nekaterih 
specifičnih vprašanjih: odv. De
vetak o perspektivah Gorice in 
Posočja v trgovinski izmenjavi s 
Slovenijo ter glede turistične va
lorizacije. Prof. Bertoli je opozo
ril v okviru razvoja prometnih 
zvez naj bi bil Videm prikrajšan, 
Bisol pa je govoril o težavnem 
uresničevanju pordenonskega o- 
krožja.

Tajnik gorišlke federacije Can- 
dussi in občinski odbornik iz 
Gradeža Dissette sta orisala stali
šče PSDI pred bližnjimi volitva
mi v goriški pokrajini. Sporočila 
sta, da bo PSDI z lastno listo na
stopila na vseh občinah, v kate
rih se glasuje po proporcionalnem 
sistemu, V ostalih pa je favorizi
rala sredinsko leve liste ali pa li
ste socialistične enotnosti.

Deželni odbor PSDI je ponovil 
svojo podporo prizadevanjem, da 
bi bila Gorici v okviru dežele 
priznana funkcija važnega uprav

nega in finančnega središča, po
udaril je načelo obrambe CRDA, 
končno pa se je ukvarjal s kre
ditnimi vprašanji.

Odobreno posojilo 
10 milijard lir 
družbi Autovie Venete

V pokrajinski palači v Vidmu se 
je te dni pod predsedstvom ing. 
Candolinija sestal upravni svet del
niške družbe Autovie Venete, ki 
gradi avto cesto iz Trsta v Benet
ke z odcepom proti Vidmu. Na se
stanku sta bila ponovno imenova
na za podpredsednika družbe trža

ški župan dr. Franzi! in \ beneški 
župan inž. Flsca, poleg tega pa so 
sestavili poseben odbor strokovnja
kov, ki bo pomagal vodstvu podjet
ja pri reševanju tehničnih vpra
šanj v zvezi z gradnjo omenjene 
avto ceste. Med svojim daljšim po
ročilom o delovarflu družbe v zad
njih mesecih, je predsednik pouda
ril, da je Konzorcij za podeljeva
nje posojil za kritje stroškov pri 
izvrševanju javnih del pristal na 
podelitev prvega posojila 10 mili
jard lir družbi Autovie Venete. 
Zdaj bo družba pripravila vso po
trebno dokumentacijo, da vnovči 
omenjeno vsoto, ki jo potrebuje za 
gradnjo avto ceste. To naj bi bilo 
prvo posojilo kreditnega konzorci
ja, kateremu pa bodo predvidoma 
v kratkem času sledila še druga.

LASKAVOPRTZNANJE TKZISKILADJEDELNICI ČRPA

«Galileo Galilei» - najboljša ladja 
zgrajena v Italiji v 1. 1957-63
Ladjo odlikujejo tehnične novosti pri konstrukciji, 
ki ji omogočajo veliko hi Ir ost pri mali porabi goriva

Predstavniki državnega združe
nja arhitektov in inženirjev so 
včeraj v Rimu podelili posebne 
nagrade združenja ANIAI za naj
boljšo ladjo, ki je bila v zadnjih 
sedmih letih zgrajena v italijan
skih ladjedelnicah, turbinski pot
niški ladji »Galileo Galilei*, ki 
so jo zgradili v tržiškem obratu 
Združenih jadranskih ladjedelnic 
za Tržaški Lloyd. Slovesnosti sta 
med številnimi drugimi gosti pri
sostvovala tudi minister 7.a trgo-, 
vinsko mornarico Spagnolli in 
predsednik državnega koncerna 
Fincantieri sen. Tupini.

Član rimskega občinskega odbo
ra Farina je na začetku svečano
sti v Campidogliu pozdravil pri
sotne goste in predstavnike itali
janskega ladjedelništva, , nato so 
spregovorili predsednik državne
ga združenja inženirjev podtajnik 
Battista, predsednik združenja i- 
talijainskih arhitektov ter pred-
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25. MAJA VELIKA SLAVNOST V ŽELEZARNI POD ŠKEDNJEM

Otvoritev nove visoke peči 
in drugih sodobnih naprav

Italsider popolnoma obnavlja vse naprave v železarni 
Za obnovitvena dela bodo porabili nad 30 milijard Ur

25. t.m. bo v železarni Italsider 
pod Skednjem velika slavnost ob 
otvoritvi nove sodobne visoke pe
či in prvega dela novih sodobnih 
naprav, ki so jih doslej zgradili 
v okviru popolne obnovitve na
prav in tehničnega postopka pro
izvodnje surovega železa in že
leza v palicah.

Za modernizacijo teh naprav v 
železarni bodo porabili nad 30 
milijard lir.

Skedenjska železarna je eno od 
najstarejših velikih industrijskih 
podjetij v Trstu, saj je bila zgra
jena leta 1896 in je od tedaj da
lje imela odločujočo vlogo ' v tr
žaškem gospodarstvu. Z njo se 
je okrepil tudi pristaniški pro
met, ki še vedno predstavlja 30 
odst. vsega prometa tržaškega 
pristanišča.

Modernizacij a-“-železarn »-*>', pod
Skednjem sp»dg <k ,razvoj»i. načrt, 
ki ga je izdelala ustanova Finsi- 
der za svoje podjetje v Trstu in 
bo proizvajala surovo železo in 
železo v palicah, ki ga bodo po
tem uporabljala druga podjetja 
Italsider -zih izdelavo jekla in je
klenih proizvodov. V ta namen 
so bile popolnoma obnovljene na- 
prave livarne, ki deluje že od 
lanskega leta in ki bo z, novo vi
soko pečjo predstavljala enega 
najbolj sodobnih kompleksov te 
vrste v Evropi, saj bo topljeno 
železo prihajalo iz visoke peči v 
livarno neposredno s posebnimi 
napravami. Poleg tega bo imeia 
železarna svojo veliko električno 
centralo, novo koksarno, sodobne 
naprave za aglomeracijo in za 
pripravo rude ter vrsto drugih 
pomožnih naprav.

Za modernizacijo naprav so mo
rali razširiti površino podjetja, ki 
so jo odvzeli morju z zasipanjem. 
Po dokončanem zasipanju predvi
dene površine, bo površina pod
jetja dosegla 200.000 kv. m. Se
daj dokončujejo novo sodobno o- 
brežje za natovarjanje proizvodov
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JUTRI V DVORANI OBČINSKEGA SVETA

Umestitev 45-članske komisije 
za prizive na občinske davke
Mandatna doba komisije traja 2 leti - Dve tretjini članov 
je imenoval občinski svet, eno tretjino pa prefektura

Jutri ob 18.30 bo v dvorani trža- vodstvom inž. Rivere pregledali
škega občinskega sveta umeščena 
nova občinska komisija prve stop
nje za proučitev prizivov glede 
občinskih davkov. Komisija bo de
lovala dve leti (1965-67) in bo na
domestila prejšnjo komisijo, ki ji 
Je zapadel mandat.

Nova komisija je bila ustanov
ljena z županovim dekretom od 4. 
maja 1965. Sestavljena je iz 45 čla
nov, od katerih je dve tretjini ime
noval občinski svet, eno tretjino 
pa prefektura.

Na slovestnost o umestitvi komi
sije so vabljeni vsi občinski sveto
valci, časnikarji in davkoplačevalci 
tržaške občine.

razpoke in okvare na stari, od vre
menskih neprilik načeti stavbi. Ga
silci so o zadevi obvestili občinski 
tehnični urad in tržaško kvesturo. 
Stanovalci bodo morali v čimkraj 
šem času zapustiti staro zgradbo, 
ker obstaja vsak dan večja nevar
nost, da se zidovje zruši. Po oprav
ljenem pregledu so gasilci odstra
nili omet in se nato vrnili v vo
jašnico,

in raztovarjanje železne rude im 
premoga, ob katerem bodo lahko 
pristajale velike prekooceanske 
ladje.

Kot smo že pisali, bo železarna 
pod Skednjem po končanih obno
vitvenih delih proizvajala 210.000 
ton letno koksa, 380.000 ton letno 
surovega železa in 100.000 ton let-' 
no železa v palicah. Poleg tega bo 
proizvajala 31 milijonov kubičnih 
metrov gorilnega plina za potrebe 
mesta, njena električna centrala 
pa bo imela zmogljivost 50 mili
jonov kWh električnega toka na 
leto, ki jih bodo dobavili ustano
vi BNEL.

Ko bo stopild v pogon nova vi
soka peč, bo .sedanja visoka peč 
prenehala z obratovanjem in jo 
bodo popolnoma obnovili in mo
dernizirali.
i »ju ,1*. ‘i..

Vbrašanfe1 svetovalca Gombača

Cesto k Piščancem 
bodo končno popravili

Cesta, ki pelje iz Rojana k Piščan
cem, je že mnogo let v tako slabem 
stanju, da so mnogi prebivalci te 
vasice, ki se ne upajo po slabi 
strmi poti domov, prisiljeni voziti 
se z openskim tramvajem in se na
to spustiti po klancu proti do
mu. Ta pot je mnogo daljša in 
dražja; glavna pot od Piščancev v 
Rojan pa je v takem stanju, da 
je človeku skoraj nemogoče po 
njej hoditi.

Zato je svetovalec Gombač (KPI) 
vprašal odbornika za javna dela, 
kdaj bo občina to cesto popravi
la, saj je bilo že neštetokrat ob
ljubljeno, da se bodo dela začela 
v najkrajšem času.

Odbornik inž. Colautti je na 
zadnji seji občinskega sveta odgo
voril na to vprašanje in dejal, da 
Je občinski odbor že sklenil po
praviti to cesto, nakazal je že po
treben denar in naročil dela neke
mu podjetju. Cesta bi bila gotovo 
že popravljena, je dejal odbornik, 
če ne bi podjetje, ki je dela pre
vzelo, prijavilo stečaj. Sedaj se 
občina pogaja z nekim drugim pod
jetjem in vse kaže, Je zagotovil 
odbornik, da se bodo dela začela 
v prihodnjem mesecu.

Svetovalec Gombač se je odbor
niku zahvalil za pozitiven odgovor 
ter še enkrat poudaril nujnost, 
da se cesta iz Rojana k Piščancem 
popravi v najkrajšem času.

Delovanje dežele

vahno upravno delo. Predsednik 
Berzanti, ki se v Rimu razgovarja 
z ministri, je sklical za jutri ob 10. 
uri sejo deželnega odbora. Pri od
borniku za javna dela Masuttu pa 
so se sestali včeraj predsedniki 
zavodov IACP in razpravljali o bo
dočem delu. Odbornik za delo Giust 
se je sestal s predstavniki raznih 
delavskih patronatov .in jim orisal 
zakonski osnutek dežele za pod
pore njim v prid.

Minister Spagnolli 
od 22. do 24. t.m. 
v Trstu

Minister za trgovinsko mornari
co šen: Spagnolli bo prlšrV-l' 22. t.
m. v Trst in bo tu zastopal vlado 
na vsedržavnem zborovanju alpin- 
cev, ki bo od 22. do 24. maja. Ob 
tej priložnosti se bo minister se
stal v Trstu tudi s predstavniki 
gospodarskih in pristaniških usta
nov in bo z njimi razpravljal o 
vprašanju tržaškega pristanišča in 
pomorstva.

Iz avta so ukradli 
dragocen transistor

Neznane avtomobilske miši so 
zavohale, da je transistor, znamke 
«Lorenz Schaub«, ki so ga zagleda
le v avtu «taunus» TS 67410, nekaj 
vreden. S silo so odprli deflektor 
avta, nato vrata in urno vzeli tran
sistor ter se oddaljili. Tatvine se 
je zavedla lastnica avta 33-letna 
jugoslovanska državljanka Stani
slava Kopač iz Ul. Ressman 3 'in 
jo seveda prijavila na letečem od
delku policije. Povedala je, da je 
avto pustila v bližini doma ter da 
jo bil transistor vreden 130.000 lir. 
Agenti so uvedli preiskavo.

sedni-k združenja ANIAI, ki so 
naglasili zlasti važnost priznanja, 
ki ga je bila deležna ladja »Ga- 
lileo Galilei« ter poudarili, da se 
s podelitvijo priznanja ladji prak
tično izkazuje posebno priznanje 
tudi vsem tehnikom, ki so pripra
vili načrte za novo gradnjo ter 
vsem delavcem, ki so te načrte 
uresničili.

Nato so prebrali zapisnik žiri
je, ki je sklenila podeliti prizna
nje ANIAI turbinski ladji «Gali- 
leo- Galilei«. V zapisniku je pou
darjeno, da je »Galileo Galilei* 
zaslužila nagrado zlasti zaradi 
tehničnih novosti v njeni kon
strukciji, po kateri se razlikuje 
od vseh ostalih ladij, ki so jih- 
italijanske ladjedelnice zgradile 
v razdobju 1957-1963. Nove tehnič
ne rešitve pri ladijskem trupu o- 
mogočajo »Galileo Galilei*, da 
pluje z, veliko brzino pri razme
roma nizki potrošnji goriva.

Poleg »Galileo Galilei. je vod
stvo združenja ANIAI podelilo 
podobno nagrado tudi torpedovki 
«Impavido», ki so jo zgradili v 
ladjedelnici Cantieri del Tirreno. 
Predstavnik ANIAI je nato pode
lil vrsto priznanj tudi prizadetim 
graditeljem obeh ladij. Tako so 
prejeli zlato medaljo med drugi
mi tudi glavni ravnatelj Tržaške
ga Lloyda inž. S. Cirrincione, 
predsednik CRDA inž. Vignuzzi, 
srebrno nagrado pa je med dru
gimi prejel tudi projektant »Ga
lileo Galilei* inž. N. Costanzi.

Akcija KPI
za odkritje spomenika 
partizanom v Miljah

Tržaška federacija KPI je skle
nila, da pospeši akcijo za izdajo 
dovoljenja za odkritje spomenika 
padlim partizanom v Miljah z 
dvojezičnim napisom, ki bi moral 
biti odkrit že 25. aprila, ker pri
stojne oblasti še niso poskrbele 
za izdajo omenjenega dovoljenja, 
senator Vidali in poslanka Berneti- 
čeva pa še nista dobila odgovora 
na svoji vprašanji, ki sta ju po
stavila v senatu in v poslanski zbor
nici.

Zato je senator Vidali predložil 
glede spomenika v Miljah interpe
lacijo z zahtevo, naj se čimprej 
začne v senatu razprava o tem 
vprašanju; poslanka Marija Ber- 
netič pa je zaprosila za Sprejem 
skupno z delegacijo ANPI pri vlad
nem komisarju dr. Mazzi. Taj
ništvo federacije pa obžaluje, da 
je dr. Mazza izjavil, da ne more 
sprejeti poslanke in delegacije 
ANPI pred 25. majem.

PRED SOBOTNO SVEČANO OTVORITVIJO

Zaključne priprave v Miram aru 
za otvoritev cvetlične razstave
Včeraj si je razstavišče ogledal vladni komisar dr. Mazza 

V petek tiskovna konferenca prof. Nattija
Razstavišče v Miramarskem par

ku, ki bo sprejelo mednarodno 
cvetlično razstavo, katere otvori
tev bo v soboto ob II. uri, si je 
včeraj ogledal vladni komisar dr. 
Mazza v spremstvu kvestorja Pa- 
ceja in šefa tiskovnega urada ko
misariata dr. Nicolosija. S pote
kom pripravljalnih del in z. glav
nimi značilnostmi razstave ter 
vzporednih prireditev, je komisar
ja seznanil direktor razstave prof. 
Natti.

Popoldne pa se je v malem gra
diču v parku Sestal tehnično-orga- 
nizacijski odboT, k-i mu predsedu
je direktor razstave Natti in v 
katerem so poleg članov upravne
ga sveta ustanove »Ente Rinasci- 
ta Agricola», ki je pobudnik raz
stave, Tringale v zastopstvu pod
predsednika deželnega odbora 
Dulci,ja, dr. Nobile v zastopstvu 
letoviščarske ustanove in Lenar- 
duzzi kot zastopnik pokrajinske 
turistične ustanove. Na sestanku 
so pregledali zadnje tehnično-or- 
ganizacijske podrobnosti v zvezi 
z razstavo.

Kot posebno zanimivost razsta
ve naj navedemo, da bodo med 
njo krstili dve novi roži, od ka
terih se bo ena imenovala «Epo- 
ca» in kateri bo botrovala žena 
znanega italijanskega založnika 
Mondadorija, druga pa »Srečanje 
z mladino*. Prva je vrtnica, dru
ga pa bel in rdeče oškropljen 
nagelj. Med razstavo bo tudi po
sebna konjska dirka na Montebe- 
lu za »Veliko nagrado cvetlične 
razstave«, sprevod športnih avto
mobilov v drevoredu Miramarske- 
ga parka v organizaciji FIAT, raz
stava na cvetlično tematiko in 
druge prireditve. Med samo sve
čano otvoritvijo bo Tržaški ko
morni orkester pod vodstvom Fa- 
bia Vidalija izvajal simfonične 
skladbe. V soboto ob 18. uri bo 
na čast razstavi priredila spre
jem pokrajinska tržaška uprava, 
v petek ob 11.30 pa bo direktor 
razstave prof. Natti priredil v 
malem gradiču v parku tiskovno 
konferenco o značilnostih in po
sebnostih letošnje razstave.

Sinoči v Slovenskem klubu

Iskreno predavanje 
Jože Horvata

Snoči je znani pisatelj in humo
rist Joža Horvat v Slovenskem klu
bu predaval o svojem bodočem po
tovanju z jadrnico okrog sveta ter 
■s svojim humorjem, prežetim z glo- 'jSJ,11:bako človečnostjo‘ in izpovednostjo f£n3n m u' 0 *bliU- razntkriMKe

sta, da bo laže navezal prisrčne sti
ke z vsemi.

Potoval bo tri leta in zgostil v 
treh knjigah svoja opazovanja in 
doživljaje v prepričanju, da bo po
sredoval svojemu ljudstvu v teh 
knjigah mnogo plemenitega in člo
večanskega ter samo resnico, kot 
jo bo občutil v sebi v odnosu do 
stvari in ljudi, ki jih bo videl. Po
vedal je tudi, kaj ga je nagnilo k 
temu popotovanju, kako čuti v sebi 
že od nekdaj nomadska in ahasfer- 
ska nagnjenja in kako je vzljubil 
morje, čeprav je sin kopnine. Po 
svojem uvodnem kramljanju je 
odgovoril na številna vprašanja po 
slušalcev in tudi iz teh odgovorov 
je izzvenelo polno topline, dobrote, 
vere v življenje in poguma.

Vabilo na ogled 
«Partizanskega večera»

Slovenska komisija avtonomne 
tržaške federacije KPI vabi vse 
tovariše in prijatelje, naj se ude
ležijo zanimivega «Partizanskega 
večera., ki ga prireja Slovensko 
gledališče ob 20-letnici zmage nad 
nacifašizmom s sodelovanjem mo
škega pevskega zbora Prosek-Kon- 
tovel v Kulturnem domu v Ulici 
Petronio 4. Premiera bo drevi 19. 
maja ob 21. uri, ponovitve pa v 
četrtek 20., v petek 21., v soboto 
22. maja vedno ob 21: uri. «Par
tizanski večer» je važen ne samo 
kot kulturni dogodek, temveč tu
di kot manifestacija, ki obuja 
vrednote odporniškega gibanja. 
Zato posebno priporočamo udelež
bo. Prodaja vstopnic vsak dan v 
Kulturnem domu od 11. do 14. ti
re ter eno uro pred začetkom 
predstav.

Danes v «Moderno» trio 
Dramieri-Del Frate-Pisu
V tržaškem kinematografu Mo

derno na Istrski cesti se bo da
nes predstavil tržaški javnosti 
znani revijsko-komični trio Bra- 
mieri-Del Frate-Pisu z revijsko sa
tiro .tjalijan se rodiš., s katero 
ta skupina nastopa že dalj časa 
z velikim uspehom po vsej drža
vi. ■ Skupina se bo v Trstu zadr
žal a do vključno nedelje in bo 
priredila vsak večer predstavo ob 
21.15, v nedeljo pa razen večerne 
tudi popoldansko ob 17. uri. «1 tri
lijon se rodiš, je izredno zabav
na satira t na nekatere tipične TjO- 
, ave italijanskega družbenega živ

Odložena seja 
občinskega sveta 
zaradi stavke 
uslužbencev

Na sinočnji seji tržaškega občin
skega odbora so sklenili, da v pe
tek 21. t. m. in v ponedeljek 24. 
t. m. ne bo seje občinskega sveta. 
Odbor je odložil obe napovedani 
seji, ker je bila za petek napo
vedana stavka uslužbencev krajev
nih ustanov, ki bo trajala tudi v 
soboto, v ponedeljek pa je vsedržav
ni praznik.

osvojil poslušalce. Pri predavanju 
je bila navzoča tudi njegova žena 
Renata in inž. Zika Pavlovič, ki je 
jadrnico zgradil in ki pojdeta z 
njim na pot. V uvodu je Horvat 
dejal, da bo odgovoril predvsem 
na tri vprašanja: kakšna bo pot in 
kam pojde, zakaj pojde in ali ve, 
kaj ga taka na tem dolgem poto
vanju. Zal nam prostor ne dopu
šča, da bi obširneje pisali o tem, 
kar je povedal. Naj poudarimo le, 
da je dejal, da postaja svet vedno 
manjši, da upa, da bo s svojim 
potovanjem vsaj malce pripomo
gel k temu, da si bodo ljudje po
stali bližji ter da bosta sloga in 
ljubezen med njimi čimvečja. Ka
morkoli pojde, bo stopil kot mali 
preprosti človek z vsemi ljudmi v 
stik in jim povedal, da si želi nje
gova domovina le miru. Zato tudi 
ni hotel diplomatskega potnega li-

PRISPEVAJTE za 
DIJAŠKO MATICO I

'V^nfSTfb hapriHth) Tmtflil 
ni prodajalni vstopnic v Galeriji 
Trotti in pri kinu Moderno za vse 
predstave do vključno nedelje. V 
pričakovanju velikega navala bo
sta okrepljeni filabusni progi 1 
in 10, na Trgu sv. Jakoba za cer
kvijo pa bo urejen prostor za par. 
kiranje motornih vozil z nadzor
stvom mestnih redarjev.

Včeraj-danes

Peta deželna komisija je včeraj 
soglasno izrekla ugodno mnenje o 
zakonskem osnutku deželnega od
bora za soudeležbo pri družbi «Au- 
tovie Venete«. V razpravi so sprego
vorili razni svetovalci. Danes bo 
druga komisija razpravljala o dveh 
zakonskih osnutkih o razširjenju 
možnosti za ustanavljanja rezerva
tov na vsem področju Alp v deželi.

Medtem so začeli odborniki ži-

............................... ....................mi....■iiimiiimiimiiimiiiHiiii................................................................................... .

IZPRED PRIZIVNEGA POROTNEGA SODIŠČA

Obravnava proti vojakoma z juga 
zaradi ropa in napada na upokojenca

Na prvi razpravi sta bila obsojena vsak na 2 leti zapora. Tožilec 
zahteva potrditev kazni, obramba pa oprostitev zaradi pomanjkanja dokazov

Pred prizivnim porotnim sodi- sta obtožena, da sta napadla in
ščem (predsednik Palermo, poroče
valec Malacrea, generalni prokura
tor Santonastaso, zapisnikar Va- 
scon, zastopnik zasebne stranke 
Sartoretti, obramba Comand, Pi- 
tassi in Verltti) se Je začela včeraj 
zjutraj obravnava proti dvema vo
jakoma neke artilerijske enote, ki 
ima svoj sedež v Cervlgnanu in ki

Zaključeno delo 
komisije za prevoze

Sinoči je na trgovinski zbornici 
zaključila svoje delo komisija za 
prevoze, ki jo sestavljajo predstav
niki trgovinskih zbornic iz šestih 
držav članic Evropske gospodarske 
skupnosti. Na koncu zasedanja je 
komisija sprejela posebno resolu
cijo, v kateri se zavzema za čim 
širšo sprostitev meddržavnega potni
škega prometa po cesti v okviru 
Evropske gospodarske skupnosti. O 
tej resoluciji bodo razpravljali na 
skorajšnjem občnem zboru priza
detih trgovinskih zbornic, ki bo v 
Amsterdamu na Holandskem.

Staro poslopje 
nevarno za stanovalce

S stropa pod stopnicami v veži 
stavbe štev. 62 v Ul. delle Linfe, 
se je predvčerajšnjim zvečer od- 
krušilo približno kvadratni meter 
ometa To je zapazil stanovalec in 
takoj obvestil gasilce, ki so pod S predvčerajšnjega sprejema na sedežu SKGZ na čast delegaciji SZDL Slovenije

oropala tedaj 66-letnega upokojen
ca Glovannija Popelacha.

Na zatožni klopi sedita (oba v 
priporu) 23-letni Bruno Murru iz 
Arltza pri Nuoru in 23-letni Luigi 
Meloni iz kraja Quartucciu pri 
Cagliariju.

Obravnava prve stopnje je bila 
lani 23. junija v Vidmu. Porotniki 
so tedaj spoznali oba obtoženca za 
kriva ter so ju obsodili na 2 leti 
zapora in na 133.333 lir globe. Ka
zen je bila razmeroma nizka (ka
zenski zakon predvideva namreč 
najmanj tri leta zapora za rop), 
ker so porotniki menili, da so sploš
ne olajševalne okoliščine prevlada
le obtežilno okoliščino (sodelova
nje dveh oseb) ter so Jima zato zni
žali kazen za eno tretjino.

Proti tej razsodbi sta se pritožila 
oba obtoženca, trdeč, da bi ju mo
rali porotniki oprostiti vsaj zaradi 
pomanjkanje dokazov.

Dogodek pa, ki je pripeljal voja
ka pred porotnike, se je odigral i. 
februarja lani okoli 23. ure zvečer. 
V neki gostilni se je zadrževala 
skupina vojakov. Prisoten je bil 
tudi Popelach, za katerega so po
tem trdili, da je bil precej vinjen. 
Gotovo je, da sta Murru in Pope
lach v določenem trenutku zapusti
la lokal. Kmalu za njima je odšel 
tudi Meloni. Popelach se je neko
liko pozneje pojavil spet v gostil
ni ter dejal, da sta ga dva vojaka 
napadla. Prisotni pa mu niso verje
li. Zato je kmalu zatem odšel na 
karabinjersko postajo ter prijavil 
napad. Trdil je, da ga je eden iz
med vojakov prijel za vrat (šlo je 
baje za Murruja), a drugi ga Je 
bil po prsih in trebuhu. Potem sta 
mu odvzela iz listnice 90.000 lir 
ter zbežala. Enemu Je na begu 
padla vojaška beretka črne barve 
ter se je zato vrnil tja, da bi 
Jo pobral. Tako sta se napadalca 
razšla.

Karabinjerji so še iste noči are
tirali v vojašnici oba osumljenca. 
Popelach je spoznal samo enega 
izmed njiju, in sicer Murruja. Oba 
pa sta vztrajno trdila, da ga nista 
niti napadla in še manj oropala.

Na včerajšnji obravnavi je za 
stopnik zasebne stranke (brat in 
sestra Popelacha, ki je medtem 
umrl) skušal dokazati, da je šlo v 
resnici za rop. Po njegovem mne 
nju je Popelach vedno podal zelo 
točne Izjave: spoznal je Murruja, 
a istočasno Je priznal, da druge
ga napadalca ni videl v obraz. Go
tovo je tudi, je dejal odv. Sarto
retti, da je Popelach imel pri sebi 
90.000 lir, ki sta mu jih roparja 
odvzela. Ta okoliščina je posebno 
važna za zastopnika zasebne stran
ke, ker obramba trdi, da Popelach, 
ki je bil upokojenec, ni mogel imeti 
pri sebi tako velike vsote denarja. 
Res pa je, da je imel Popelach 
hranilno knjižico s skoraj 3 mili
joni lir. Spričo tega Je odv. Sarto
retti zahteval, naj porotniki potr
dijo prvotno razsodbo. Isto tezo je 
zastopal tudi generalni prokurator.

Obramba obeh obtožencev pa je 
vztrajala, da ni šlo za nikakršen 
rop in da si je dogodke izmislil 
Popelach, ki Je bil pijan ter Je 
sploh vsak večer popival. Zato so 
zagovorniki zahtevali, naj porota 
oprosti oba obtoženca vsaj zaradi 
pomanjkanja dokazov.

Obravnava se bo nadaljevala da
nes ob 9. url, ko bo ponovno spre
govoril generalni prokurator.

OBVESTILO STEDO
Odsek za progo STEDO spo

roča, da bo jutri ob 20.15 v 
Ul. Geppa št. 9 sestanek vseh 
odgovornih za določitev proge. 
S seboj naj prinesejo vse pred
loge.

ROJSTVA. SMRTI IN POROKE
Dne 18. maja 1965 se Je v Trstu 

rodilo 12 otrok, umrlo pa j» 14 oseb.
UMRLI SO: 80-le-r.na Cunigonda

Rossi, 85-le-tna Antonia Sustersich 
vd Marcon, 52-letni Domenico So- 
domaco, 79-letni Giuseppe Gerdol, 
62-letna Irma Perlmutfer. 67-letna 
Maria Norbedo, 63-letna Maria Ba- 
sezzi por. Olenik, 44-letna N.ves 
Dell’Acqua por. Allegri, 7 5-1 e t n i Ro
mano Salvatori, 61-1 etn i Giovanni 
Fontanot, 81-letna Carollna Lacci 
60-letni Giuseppe Muslni, 88-Ietna Na. 
talia Vislntlnl vd. Felicetti, 64-le-tni 
Umberto Sorganello.

dnevna služba lekarn
(17. 5. — 23. S.)

Biasoletto, ul. Roma 16: Al Gale- 
no. Ul. S. CUlino 36; Alla Madon- 
na del Mare, Largo Piave 2; San- 
t'Anna, F.rta dl s. Anna 10: Davan- 
zo, Ul. Bernini 4; Godina AilTGEA. 
Ul. Ginnastica 6; Al Lloyd. Ul. Oro- 
logio 6, Sponza. Ul Montorsino 9.

Služba od 13 do 16 ure
Davanzo, Ul. Bernini 4: Godina

A117GEA, Ul. Ginnastica 6; Al 
Lloyd, Ul. Orologlo 6; Sponza, Ul 
Montorsino 9.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale- 

no. Ul. S. C1111 no 36; Alla Madon- 
na del Mare, Largo Plave 2’ San- 
t'Anna, Erta di S. Annaio.

Slovensko gledališče v Trstu
Predstave v Kulturnem domu

• PARTIZANSKI 
VEČER

(Ob 20-letnici zmage)

Vezalni tekst ln priredba:
BRUNO HARTMAN 

Režija: BRANKO GOMBAČ
Scena in kostumi:

AVGUST LAVRENČIČ

Z ansamblom SG nastopata 
moški pevski zbor Prosek-Kon- 
tovel pod vodstvom IGNACIJA 
OTE in harmonikar OSKAR 

KJUDER
Vezni tekst: Jožko Lukeš;
recitatorji: Edvard Martinuz- 
zi, Alojz Milič, Danilo Turk, 
Miranda Caharija. Rado Na- 
krst, Stane Raztresen, Leli Na- 
krstova, Silvij Kobal. 
Enodejanko <-MATI» izvajajo: 
Zlata Rodoškova, Miranda Ca
harija, Adrijan Rustja, Silvij 
Kobal in Dušan Jazbec. 
PREMIERA:
danes, 19. maja ob 21. url 

(premierski abonma) 
PONOVITVE:
v četrtek, 20. maja ob 21. url 

(abonma I. ponovitev) 
v petek, 21. maja ob 21. uri 

(abonma red A in B) 
v soboto, 22. maja ob 21. uri

Ker gledališče nima nobene 
nedelje proste, prosimo popol
danske abonente, da si ogleda
jo katerokoli navedeno pred
stavo »Partizanskega večera*.

V nedeljo, 23.t,.m. ob 17. url

TRNULJČICA
(abonma I. in II. popoldanski) 
Zadnjič v Trstu

ZNIŽANE CENE

Prodaja vstopnic vsak dan v 
Kulturnem domu od 11. do 14. 
ure ter eno uro pred pričet
kom predstav.

Gledaljšča
VERDI

Pri blagajni gledališča Verdi se 
nadaljuje prodaja prostih vstopnic 
za 9. koncert spomladanske simfo
nične sezone, ki bo v petek ob 21. 
uri Orkester gledališča Verdi bo 
vodil dirigent Herbert Albert s so
delovanjem pianistke Enrice Caval- 
lo. Program je v celoti posvečen 
skladbam Ludvviga Van Beethovna 
In obsega uverturo iz Egmonda. Kon
cert št. 4 za klavir in orkester op. 
56 tec Sedmo simfonijo.

tat«

MLADINSKI DELAVSKI 

KROŽEK - Trst

bo priredil v nedeljo, 6. 
junija, izlet v

VELENJE

Nazionale 16.00 «La Bibbia e la pi
štola« Technicolor.

Arcobaleno 16.00 «L’itnplacabile Lem- 
my Jackson« Eddie Constantine.

Ezcelslor 16.00 »Agente 007 dalla Kus- 
sia con amore« Sean Connery.

Fenice 16.00 «La dea della citta per- 
duta» Technicolor. Uršula Andress.

Grattacielo 16.00 «Tabu N. 2» Technl. 
color. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Alabarda 16.30 «1 caldi amo-ri« Pre. 
povedano mladini pod 18. letom.

Fllodrammatlco 16.30 «Piombo roven- 
te» Burt Lancaster. Prepovedano 
mladini pod 16. letom.

Aurora 16.00 »Angelica alla corte del 
re» Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Cristallo 16.30 «La tomba insangul- 
nata« Kriminalni film. Ultrascope.

Garibaldi 16.30 «Le citta proibite« 
Technicolor. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Capitol 16,00 «Mia moglie cl prova« 
Technicolor. Lucille Bali, Bob Ho- 
pe.

Impero 16.00 «11 Gran lupo chlama«.
Vittorio Veneto 16,30 «L.a fuga« G10- 

vanna Ralli. Prepovedano mladini 
pod 18 letom.

Moderno 21.15 Marisa Del Frate, Gl- 
no Bramienl in Raffaele Pišu v 
reviji «Italianl si nasce«. Cene: 
parter 3500 in 2500, galerija 1000.

Astra 16.30' «La belva di Saigon« 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Astorla 16,30 «Le massaggiatrlci« — 
Prepovedano mladini pod 18 .letom.

Abbazia 16.00 «1 predonl del Kan
sas« Technicolor. Tony Curtis. Pre
povedano mladini pod 16. letom.

Ideale 16,00 «Stanlio in Olio erol 
del circo«.

Prosvetno društvo Andrej Cok z 
Opčin priredi 2. Junija 1965 enodnev
ni izlet v Velenje. Vpisovanje pri
Draščkovih.

* » •

Prosvetno društvo v Skednju or
ganizlra v nedeljo 30. maja t.l. izlet 
v Škofjo Loko ln Ljubljano. Vpiso
vanje vsak dan, razen v sobotah in 
nedeljah, od 20.30 do 22. ure na 
sedežu društva, Ul. dl Servola 124-1,

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo v Skednju ob

vešča odbornike, da bo prihodnja 
seja v četrtek, 20. maja ob 20.15.

predvaja danes 19. t-m. ob 18_ llrf barvn| fiim:

lill DI/,10 UNIVERSALE
(VESOLJNI Potop)

Režija De Laurentiis

KINO PRJiSEKJiONTOVEL,
predvaja danes 19. t. m. ob 19-30 Hitchkockov barvni film:

GLI LCCElu
(PTICI)

Igrajo: Rod Taylor, Jessica Tandy. Suzanrte Pieshette
Mladini pod 14 etom vstop prepovedan
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Po zverinskem umoru 
H. Delgada, voditelja 
portugalskega odpora

in demonstracij.
Borba proti fašističnemu režimu 

je dobila svoj politični izraz v 
ustanovitvi ((Patriotske fronte na
rodnega osvobojenja Portugalske«, 
ki združuje vse protifašistične in 
demokratične sile. V tej organi
zaciji sodelujejo: gibanje za de
mokratično akcijo, gibanje repu
blikanskega in socialnega odpora 
ter komunistična partija.

Patriotska fronta ima za cilj' 
vreči fašistično diktaturo in usta
novitev demokratične vlade. Fron
ta je sedaj v razdobju notranje
ga I organizacijskega utrjevanja, 
vendar pa že njena sama ustano
vitev predstavlja pomemben ko
rak v iskanju enotnosti opozicij
skih sil, ki žele demokratično pre
obrazbo Portugalske. V teh na
porih ima portugalska komunistič
na partija vodilno vlogo, saj je 
uspela, da se je uveljavila kot 
najbolje organizirana politična si
la, pa čeprav deluje že skoro štiri 
desetletja v težkih ilegalnih po
gojih.

Vsa mednarodna javnost je ostro 
obsodila nedavni umor Humberta 
Delgada, voditelja portugalskih an
tifašistov, ki so ga na skrivnosten 
način ubili na španskem ozemlju 
v bližini portugalske meje. Ta 
zločin Salazarjevega režima je po
novno potrdil njegove mračne ci
lje. Medtem ko Franco v Španiji 
prireja sodne procese proti lju
dem, ki so se borili za republiko 
in svobodo, na drugi strani polo
toka Salazar na zverinski način 
ubija svoje nasprotnike.

Delgado je moral zapustiti Por
tugalsko že 1959. leta, ker je po
stal po mnenju Salazarja preveč 
popularen. 1958. leta so bjle vo
litve, na katerih je Delgado prejel 
večino glasov, vendar Je vlada po
naredila izide. Po volitvah je Del
gado zapustil domačo deželo, ker 
se je prepričal, da se z legalnimi 
sredstvi ne more boriti proti Sa- 
lazarjevemu fašističnemu režimu. 
Najprej je odpotoval v Brazilijo, 
nato pa je živel v Alžiru.

španska in portugalska tajna 
policija sedaj skušata naprtiti uboj 
voditelja opozicije fašističnega re
žima v Portugalski na ((generalo
ve politične nasprotnike iz opozi
cije«, pri čemer obtožujeta por
tugalsko patriotsko fronto, ki ima 
sedež v Alžiru. To gibanje pa je 
že 24, marca, ko še ni bila znana 
tragična usoda generala Delgada, 
objavilo sporočilo, v katerem se 
ne skrivajo «globoke politične raz
like, ki jih ločijo od generala«, 
rečeno pa je tudi: ((portugalska 
patriotska fronta bo z vsemi sred
stvi branila življenje in svobodo 
vsakega borca proti Salazarju«.

V naslednjem sporočilu, ki je 
bilo izdano v Alžiru po vesti o 
uboju generala, pa je rečeno: ((Fa
šistična Salazarjeva vlada je za
grešila še en politični zločin. Raz
like v političnih stališčih med na
mi in generalom so vlado privedle 
na zamisel, da bo lahko prepri
čala svet, da gre za medsebojna 
obračunavanja med nesložnimi o- 
pozicionalci. Ta mahinacija je 
prozorna in jo je treba razkrin
kati...«

Bistvo spora v patriotski fronti 
so različna stališča o metodah in 
načinih dela portugalskih antifai- 
šistMtr Komunistična partija,.--, ip 
večina drugih skupin v fronti me
nijo, da je treba predhodno v de
želi pripraviti široke ljudske mno
žice in da je mogoče izvesti pre- 
okret samo s podporo množic v 
Portugalski. Drugo stališče pa pra
vi, da je taka akcija sedaj v Por
tugalski neuresničljiva in da je 
treba izvesti vrsto vojnih udarov. 
O teh vprašanjih je prišlo do spo
ra med generalom Delgadom in 
drugimi člani vodstva fronte.

Salazarjeva vlada, ki Jo naziva- 
jo tudi »režim stotih družin«, v 
39 letih obstoja ni naredila niče
sar za izboljšanje notranjih raz
mer. Salazar vodi v kolonijah vr
sto vojn (v Angoli, Mozanbiku, 
Portugalski Gvineji), kar predstav
lja resno breme za državne finan
ce in kar še slabša že tako težav
no gospodarsko stanje, zaradi če
sar prihaja do stalnih protestov
aiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiimiiiimiiiniiiiiiiiii

ZLATE KOLAJNE 
ZA SODELOVANJE 

ČEŠKOSLOVAŠKA-ITALFJA
RIM, 18. — V okviru proslav ob 

dvajsetletnici osvoboditve Češko
slovaške je davi češkoslovaški ve
leposlanik v Rimu Jan Busjak od
likoval z zlatimi kolajnami nekaj 
italijanskih javnih delavcev in u- 
6t,anov, ki so pripomogle k bolj
šim meddržavnim odnosom med 
Italijo in Češkoslovaško. Velepo
slanik Jan Busjak je v kratkem 
nagovoru očrtal glavna obdobja 
zbliževanja med Italijo in Češko
slovaško m pri tem poudaril, da 
so ti odnosi izrazit zgled politike 
sodelovanja in mirnega sožitja, za 
katero teži Češkoslovaška. Jan 
Busjak je še dodal, da se ti od
nosi zbliževanja med dvema de 
želama vršijo preko parlamentar 
nih skupin, preko, trgovinske izme 
njave, pa tudi s pomočjo kultur
nega sodelovanja ter tudi preko 
posameznikov in tehničnih ter 
znanstvenih ustanov Ob koncu je 
veleposlanik osebno izročil zlate 
kolajne

Slika nam prikazuje del Velikega trga, kot ga je 1820 upodobil Bison. V ospredju je Mazzolenijeva «Fontana štirih celin«, ki je bila na 
današnjem Trgu Unita do nekaj dni pred prihodom Mussolinija v Trst. Tedaj so jo odstranili, da bi postavili tribuno, s katere se je «duce» 
predstavil Tržačanom kot «imperialni voditelj. Na levi je stavba, kjer so bili pred 130 leti mestni zapori, v ozadju pa Stolp z uro. Ob
činski svet je sedaj imenoval komisijo, ki naj prouči možnost ponovne postavitve fontane na staro mesto. Nekateri bi jo raje postavili

na trg pred postajo, večina pa je za staro mesto, za Trg Unita
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Priprave na drugi tržaški proces
Nedeljski nastop Obsodbe in odmevi

mladinskih zborov 
šole Glasbene Matice

Združeni otroški pevski zbori in harmonikarji šole Glasbene Ma
tice na nedeljskem koncertu v Kulturnem domu

Med številnimi prireditvami, ki 
si dan za dnem sledijo v Kultur
nem domu, je bil nedeljski na
stop mladinskih pevskih zborov 
šole Glasbene Matice pravo pre
senečenje za številno občinstvo, 
ki je skoraj do zadnjega kotička 
napolnilo dvorano. Spočetka smo 
mislili, da bo nastop navadna 
produkcija ob zaključku šolskega 
leta, kot vsako leto pač. Toda 
na odru so se predstavili otroci, 
ki so proti vsem pričakovanjem 
pokazali mnogo, mnogo več kot 
navadno produkcijo.

2e pogled na 65-članski mla
dinski zbor, ki ga sestavljajo go
jenci šole Glasbene Matice v Tr
stu in podružnic na Opčinah ter 
na Proseku-Kontovelu, je tako 
učinkoval, da se je navdušenje 
publike postopoma večalo in se 
na koncu sprevrglo v ovacijo. Mla
di pevci so ob spremljavi instru
mentalnega ansambla in pod vod
stvom prof. Ignacija Ote zapeli 
tri narodne, ki jih je priredil sam 
prof. Ota: «Polževo snubitev»,
«Glejte že sonce zahajat) in «Na- 
ša mamicatt.

Ni lahko držati na vajetih 65 
živahnih otrok, še posebno jih ni 
lahko naučiti, da pojejo skladno 
in ubrano. S potrpljenjem in po
žrtvovalnostjo pa so vaditelji na 
šoli Glasbene Matice dosegli, da 
je mladinski zbor v nedeljo po
poldne žel prodoren uspeh.

Glasovno bolj ubrano je nato 
zapel mladinski zbor «Kraški slav- 
ček», ki je nastopil v drugi točki 
sporeda. Zbor, katerega sestav
lja 60 gojencev podružnice šole 
Glasbene Matice v Nabrežini, Ses- 
Ijanu in Devinu, je zapel tri na-

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Nujnost 
vas bo prisilila, da boste prevzeli 
pobudo vi. Pogovorite se z doma
čimi o zadevi, ki vas tišči.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Dela se 
letite z načrtnostjo, da bo šlo lažje 
od rok. Poraja se novo prijatelj
stvo, morda ljubezen.

DVOJČKA (od 21.5. do 20.6.) Na
petost s predpostavljenimi ali so
delavci. Ne kažite drugim svojega 
nerazpoloženja.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Vsi vaši 
načrti se bodo zrušili, če se ne bo
ste podvizali. Družba bo prijetna, 
toda tudi zahtevna.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Na pre
velike želje poslovnih kolegov od; 
govorite s svojim mirom. Potrebni 
ste počitka.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Da
našnji dan bi lahko bil odločilen, 
če boste ubrali pravo pot. Branili 
boste svoje čustvene tajnosti.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Vse se vam lepo nakazuje, toda s 
tem še ni rečeno, da bo šlo vse 
prav.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Nekdo vas opravlja in to škoduje 
vašim poslovnim uspehom. Nekoli
ko nerazpoloženi boste.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Več elastičnosti m vse bo šlo po 
vaših načrtih. Potrebni ste dušev
nega počitka.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Delo bo lažje kot ste si ga zami
slili. V družini nekaj ne bo šlo 
prav.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) S 
svojo intuicijo in marljivostjo bo
ste prodrli. Vaše odkritosrčnosti ne 
razumejo vsi.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Pazite, 
dR se razpoka med vami in vašimi 
sodelavci ne razširi. Več razume
vanja do domačih bi ne bilo napak.

rodne v Kuharjevi priredbi: «Ko- 
sova svatba», «So ptičice zbrane» 
in «Moj dom». Pod veščo dirigen
tovo roko prof. Erminija Ambro- 
zeta je zbor omenjene pesmi za
pel ob spremljavi instrumental
nega ansambla, ob spremljavi kla
virja pa še škrjančevi «Uspa- 
vanko» in «Pomladansko kolo». 
Pri klavirju je zbor spremljala 
Jasna Logar.

Način, kako je občinstvo spre
jelo izvajanje 8-članskega harmo
nikarskega zbora, ki ga vodi prof. 
Svetko Grgič, je dokaz, da je ta 
široko ljudski inštrument še ved
no zelo priljubljen. Harmonikarji 
so z že dokaj dovršeno tehniko 
zaigrali štiri skladbe in sicer Schu
bertovo «Pomladansko pesem», Fi- 
bich-Kuharjev «Poem», Gregorc- 
Kuharjevo «2idano marelo» in Si- 
moniti-Kuharjev «Potrkan ples».

Harmonikarski ansambel pa je 
po samostojnem nastopu sprem
ljal še združen nastop obeh mla
dinskih zborov. Na odru se je 
zvrstilo kar stotrideset mladih 
pevcev, ki so dali duška svojim 
mladim silam in z vnemo zapeli 
še štiri narodne: «V nedeljo zju- 
traj» in «Pa se sliš», ki ju je pri
redil prof. Ignacij Ota, ter «Ko 
so fantje proti vasi šli» in «Moja 
kosa je križavna» v priredbi prof. 
Svetka Grgiča, ki je tudi vodil 
nastop združenesa zbora.

Nastopajoči so bili deležni top
lega aplavza, saj je njihovo zvon
ko petje prevzelo poslušalce, ki 
so pazljivo sledili izvajanju otrok 
na odru. Izreči pa je treba po
sebno priznanje profesorjem in 
vaditeljem na šoli Glasbene Ma
tice, posebno tistim, ki so z ve
likim požrtvovalnim delom učili 
otroke in jih pripravili za nastop. 
Njihova je tudi zasluga, da v 
okviru šole Glasbene Matice de
lujeta in pridno pojeta kar dva 
otroško-mladinska zbora. Iskrena 
želja vseh je, da bi nedeljski na
stop ne bil edini ter da bi oba 
mladinska zbora Se v bodoče de
lovala in se po možnosti še po
množila.

Slovenci ljubimo petje in zelo 
radi poslušamo zbore, vsem nam 
pa sega pesem še globlje do srca, 
ko se na odru predstavi tako 
veliko število otrok, katerih petje 
je še najbolj veselo, ljubko in 
razposajeno.

Poleg tega velja tu poudariti še 
eno dejstvo: dve desetletji smo 
Slovenci na Tržaškem in Gori
škem (kot po vsej Primorski) 
bili v dobi fašizma brez vsake 
možnosti, da bi se razvijali tudi 
na glasbenem področju, kar se 
opaža sedaj v srednji generaciji. 
Danes je treba to praznino za
polniti. In to čimprej.

2.
Ugotovitve očrtajo v začetku 

potek aretacij, nato opišejo posa
mezne skupine, na prvem mestu 
komunistično, sledi iredentistična 
in nato teroristična. Kot vodja te 
se omenja Ferdo Kravanja iz 
Čezsoče pri Bovcu, emigrant v 
Sloveniji, ki ga je julija 1940 na 
italijansko prošnjo iskala tudi 
jugoslovanska policija in razpi
sala nanj in še na dva tovariša 
po 100.000 dinarjev nagrade, za 
tisti čas kar celo premoženje. 
Klerikalni ((Slovenec« je objavil 
tiralico in slike (4b). Tudi v teh 
ugotovitvah se omenja, da je bi
lo vseh aretirancev 269, od teh, 
da je 54 «zrelih», da pridejo pred 
specialno sodišče. V drugem de
lu sledi opis vsakega izmed teh 
54 s podatki njegovih ((zločinov«.

Pri podrobni analizi teh ugo
tovitev pridemo do zaključka, da 
se te trudijo, rte dtt bi prinesle 
za to posebne dokaze, da bi ko
munistični skupini naprtile tudi 
to, da je iniciativno sodelovala 
s teroristično, da je imela z 
eksponenti te skupine v Ljubljani 
direktne zveze, skratka, komuni
sti naj bi nosili glavno odgovor
nost tudi za teroriste; medtem 
ko se nekako blažje obravnava 
iredentistična intelektualna sku
pina.

Izpovedi nesrečnega aretiranca 
intelektualne skupine ščuke, ki bi 
Lo Castru lahko služile, da bi 
napravil široko mrežo postojank 
meščanskih eksponentov od Pre- 
dila do Trsta, ni izrabil. Prav ta
ko ne, da bi s tem prenesel glav
no krivdo na intelektualce in štu
dente. Izpovedi ščuke omenja le 
mimogrede.

Pri komunistični skupini Ugo
tovitve podčrtujejo zelo dobro 
razvito mrežo, ki je šla iz Trsta 
v okolico, se širila na Kras, Piv
ko in segla preko Vipavske doline 
v Gorico.

Vse to in ugotovitev, da je 
((Delo« «po 23. avgustu 1933 po 
sporazumu med Nemčijo in So
vjetsko zvezo ostalo antimilitari- 
stično«, kaže, da Italija s proce
som ni hotela preveč razburjati 
beograjske vlade, ki je meščan
ske kroge na Tržaškem in Go
riškem smatrala za svoje, ne pa 
slovenskih komunistov Primorja, 
ki bi jih ona prav tako preganja
la kot fašizem (4), saj je jugo
slovanska policija kot smo vide
li, sodelovala pri iskanju Ferda 
Kravanje in tovarišev.

Dogodki v Jugoslaviji po 25. 
marcu 1941., ki so izzvali Hitler
jev in Mussolinijev napad na to 
državo, so proces vrgli ad aeta 
do novembra 1941. Stopamo tako 
v tretje obddbje procesa. Meseč
no poročilo tržaške kvesture ome
nja sicer 27. aprila 1941., da je 
ovadba končana, vendar če iz
vzamemo aretacije nekaterih, ki 
so živeli v Jugoslaviji in so jih 
italijanske oblasti izvršile po oku
paciji (npr. prof. dr. Lava Čer
melja), nimamo do novembra 
1941 na podlagi nam dostopnega 
arhivskega materiala nikakih no
vih sprememb

Mesečna poročila tržaške kve
sture notranjemu ministrstvu o 
položaju v provinci nam šele 10. 
novembra 1941, ko so že bile v 
teku priprave za proces, ome
nijo, da so na tržaškem kolodvo
ru našli v vagonu lesa, ki je pri
šel iz Ljubljane, dve bombi, ki 
pa nista eksplodirali. O tem da 
je kvestor že obvestil ministra in 
visokega komisarja v Ljubljani. 
Nato poročilo kvesture doda: «Ta 
dogodek v zvezi s sabotažami na 
železniških progah province, o ka
terih sem že obvestil ministrstvo, 
je dokaz, da so slovenski ireden
tistični elementi in komunisti on
stran meje zopet začeli z de
lom...«

Migljaj na položaj v ljubljanski 
pokrajini, kjer je bilo narodno
osvobodilno gibanje v prvem raz
mahu, na OF, ki je združevala 
pod vodstvom komunistične par
tije komuniste in progresivne me
ščanske kroge, je jasen. Tri dni 
prej, 15. novembra, je tržaški kve
stor izdal dolgo navodilo za var
nost in omenil zopet dve sabo
taži na progi Pivka — Prem in 
Pivka — Dutovlje (6). Izvršila 
jih je prva primorska partizanska 
četa «Pivška».

Poveljstvo italijanske II. arma
de Slovenija - Dalmacija je tudi 
pripomoglo k temu, saj je že 
27. oktobra 1941. opozorilo, da se 
komunistična aktivnost širi proti 
stari meji... «Ni izključeno, da bi 
ne poizkušali infiltrirati« (6a). Iz 
vseh teh poročil upravičeno skle- 
p.am°> da je bil cilj procesa za- 
strašiti in udariti slovensko na

rodnoosvobodilno gibanje
Tržaška kvestura je potek pro

cesa spremljala dan za dnem. Tra
jal je od 2. do 14. decembra 1941. 
Njena poročila (7) in poro
čila postojank javne varnosti 
v Postojni ,v Tržiču, izdajajo, 
kakšno pozornost so posvečali 
kvesturini opazovanju Slovencev in 
nekaj tudi progresivnih Italijanov, 
kako vsi ti reagirajo na potek 
procesa. O Slovencih pravi, da 
so rezervirani, vendar pa da sle
de procesu in da berejo poročila 
italijanskih listov. 6. decembra 
govori o neki «znani antifašistič
ni brošuri v slovenščini«, ki je 
prišla po pošti v mesto in na de
želo iz Ljubljane, kjer so ((kore
nike« vsega zla. Najbrž je šlo 
za brošuro, ki je bila tiskana še 
pred letom 1941. 8. decembra o- 
menja rezerviranost slovenskega 
ženskega sveta v mestu, ki pa je 
v notranjosti Sovražno; doda pa, 
da še »nikoli nismo opazili toli
ke sproščenosti v govoru in pes
mi ne samo v naseljih bližnje 
okolice, marveč tudi v centru 
Milj«.

Poročilo od 11. decembra ome
nja letale v krajih izven Trsta. 
Poročilo kvesture od 10. decem
bra (8) ministrstvu povzame iz 
prejšnjih poročil, da ((slovenski 
element sledi procesu na videz 
indiferentno, vendar ne manjka 
dokazov, ki potrjujejo njegov bes, 
ki je prodrl na dan zadnje dni 
v 40 letakih, ki napovedujejo 
prihod boljševikov, vsebujejo o- 
malovažujoče izraze na račun spe
cialnega sodišča in obsojajo re
žim« — 12. decembra omenja po
ročilo govor rimskega odvokata 
Cassinellija, ki je branil Pinka 
Tomažiča in Stanka Vuka, ki naj 
bi precej odjeknil med navzoči
mi v sodni dvorani; advokat je 
svojo obrambo oprl na tezo, da 
fašistično sodišče ne sme ustva
riti mučencev slovenski iredenti. 
Za 12. december pripominja po
ročilo kvesture še to, da se za 
slovensko rezerviranostjo skriva 
veliko razburjenje; da gre glas, 
da po obsodbi pripravljajo Slo
venci maščevanje: za vsakega «u- 
smrčenega bo plačal fašistični 
eksponent«.

Letake v Trstu Je za časa pro
cesa širila tržaška OF. Bilo .jih 
je seveda več kot 40, ker niso 
vsi prišli v roke kvesturi, pa 
naj si je bil policijski aparat po
množen z novo prispelimi kara
binjerji, policijskimi agenti in 
milico. O letakih nam govore tu
di dopisi na karabinjerske posta
je, kjer se omenjajo letaki defe. 
tistične in uporniške vsebine med 
vojsko (9). Pregled uporniških de
janj, dodan mesečnim poročilom 
kvesture, nam 12. decembra ome
ni napise v Bazovici; napravlje
ni da so bili s čopičem in opeč
nato barvo, bili so srednje veli
kosti, eden da je zahteval opro
stitev obtožencev, drugi da je 
bil naperjen proti vojni, tretji 
pa da se je glasil «Zivela Slo- 
vena« (najbrž Slovenija) (8).

Kolikšna je bila živčnost faši
stične Italije ob tem procesu, 
nam pove brzojav direkcije Ge
neralne javne varnosti v Rimu, 
ki je preko vojnega ministrstva 
prišel tudi v Slovenijo in Dalma
cijo, k II. armadi: «Iz zaupnih 
virov smo zvedeli, da nameravajo 
slovenski komunisti in nacionali
sti organizirati teroristične akci
je ob izreku sodbe posebnega so
dišča za varnost države« (10). Ne 
smemo se torej čuditi, da veje 
iz poročil tržaške kvesture duh, 
ki ga lahko strnemo v besedo: 
Slovenci v Primorju bi radi dali 
izraza svojemu sovraštvu do fa
šizma, a mi jih držimo dobro na 
vajetih.

Zaključno sodbo o procesu da
je tržaška kvestura notranjemu 
ministrstvu 17. decembra (8), Tr
žačani da so razočarani, ker so 
pričakovali več kot devet smrtnih 
obsodb. Od teh pa so bili štirje 
celo pomiloščeni. To pa zato «ker 
Tržačani poznajo značaj Sloven
cev, s katerimi Je treba le trdo 
ravnati, upoštevajoč prirojeno za
hrbtnost njihove rase«. Pač sod
ba tržaške fašistične kratkovid
nosti in še večje šovinistične u- 
žaljenosti.

Akti procesa samega nam niso 
poznani. Obsodba je bila izrečena 
14. decembra 1941. (11). Pred so
diščem je bilo skupno 60 obto
žencev, z onimi, ki jih je okupa
tor prijel v Ljubljani, Le štirje 
so bili «oproščeni», to se pravi 
po oprostitvi so končali v inter
naciji.

Le eden Je bil obsojen na 1 
leto in 6 mesecev; 5 na 6 do 8
let; 17 na 10 do 16 l«t; 1 na M

let; 23 na 30 let in 9 na smrt; od 
teh so bili štirje pomiloščeni na 
dosmrtno ječo.

15. decembra 1941. so pod stre
li fašistov padli Pino Tomažič, 
Viktor Bobek, Ivan Ivančič, Si
mon Kos in Ivan Vadnal, tistih, 
ki jih je že preiskava sama spra
vila v smrt ali na prag smrti, 
nam dostopni italijanski viri ne 
govore. Tako si je delavec Škam
perle od Sv. Ivana pri Trstu sam 
končal svoje mlado življenje, da 
bi se izognil nadaljnjim muče
njem. Edvarda Mlekužo iz Bov
ca so v zaporih Regina Coeli v 
Rimu tako mučili, da ni mogel 
prisostvovati procesu, študent A- 
dolf Uršič je zblaznel, oba sta 
umrla v ječi po obsodbi.

Za narodnoosvobodilno gibanje 
v Slovenskem Primorju je bil 
tržaški proces hud udarec, ne sa
mo zaradi izgube narodnega he
roja Pinka Tomažiča, ampak tu
di zaradi ostalih kpipuaistOV, JtJ 
so jih požrli zapori 'in taborišča. 
Z njimi je osvobodilna fronta iz
gubila prekaljene delavce. Saj je 
bil prav Pinko Tomažič tisti, ki 
Je med komuniste Slovenskega 
Primorja člane KPI prinesel no
vega duha, globlje ideološke po
glede, večjo aktivnost, česar se je 
sam naučil pri KPS v Sloveniji.
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Vsi navedeni arhivi se naha
jajo v arhivu Muzeja NO Ljub
ljana.

Drobni spomini izpred desetletij

Je Paussa v Prepottu 
Pavša v Praprotnem?

Narodo — in krajepisni članki, s katerimi zalagajo Pri
morski dnevnik marljivi sotrudniki Godina, Jelinčič in Orel, so 
toliko zanimivi kakor so umestni danes, ko je treba mlademu 
rodu prikazovati preteklost, odkrivati sedanjost in obenem ka
zati pot v prihodnost. Posebno važni so, ker je v njih toliko 
prvin slovenske kulture.

Tamle nekoč je Primorski dnevnik prikazal, kje vse živijo 
ob vzhodni meji Italije Slovenci. Posamezni večji kraji so bili 
začrtani s krogom in prazen krog je kazal, kje slovenske šole ni 
več ali pa je še sploh nikdar ni bilo. Dovolj, o tem jaz ne go
vorim... , „ . . , .

Pač pa bi se lotil kraja Praprotno, ki sem ga bil od daleč 
sam videl ko sem dajal leta 1907-1908 v Gorici, Krminu in Bra- 
čanu cesarju Francu Jožefu, kar je bilo njegovega. Neznansko 
me je mikalo, da bi dregnil tja v San Giovanni di Manzano in 
kam više gor v Beneško Slovenijo, ki sem je po Rutarjevi knji
gi kaj dobro poznal. V deževni jeseni se je — seveda z drugač
nim namenom — včasi kateri, z dolgim drogom pognal prek 
Idrijce v meglo na ono stran. Pa pustimo tudi to!

Torej Praprotno... Ker mislim, da je Praprotno-Prepotto, bi 
prosil da mi dovolite nekaj vrst. Zanimivi so spomini, ki so od
tako daleč, da jih že duši Čas. __

Dne 31 oktobra 1917 dopoldne sem zbral peščico svojih lju
di in sem zapustil z njimi v skalo devinskega gradu vsekano k a- 
verno, kjer smo imeli pri napredovanju avstroogrske armade 
zadnjo postojanko za telegraf in telefon. Mimo razdejanega Stl- 
vana smo prišli v Tržič in od tam po blatu m vodi utrujeni in 
vsi ubiti do Monastera in Ogleja.

V Monasteru sem imel postojanko v Strassoldovem gradu, 
kjer je bila prej italijanska vojna bolnica. Monastero omenjam 
zato, ker sem tam našel ((Slovenske večernice« iz Celovca v ka
terih je bil podpis «Valentincig». Tam sem tudi pobral drobno 
italiiansko knjižico, kratko slovnico slovenskega m hrvatskega 
jezika ki je bila namenjena vodičem in kažipotom Poseben 
'predgovor je bil posvečen tistim Hrvatom od San Felice Slavo 
nekje v Južni Italiji in pa rojakom iz Beneške Slovenije, ki 
so bili vselej dobri italijanski vojaki. Žal mi je: skrbi za tiste 
knjige in vse drugo so me rešili Hitlerjevi ljudje, ko so bili 

V (>lie in mi pobrali razne reči. Primer v Monasteru

družba utegnila imeti v Italiji kakih 400 udov.
Če mi dovolite, se pohvv.lim tudi s tem, da sem 2. novembra 

1917 zasedel obsežni kamniti patrijarhov prestol na evangelski 
strani strašno zanemarjene oglejske bazilike, popoldne pa bil 
na cerkvenem stolpu, kamor je bil namenjen baje ravno tisti 
dan sam kralj Viktor Emanuel. Čudno naključje je bilo, da sem 
gori našel samo vojaškega kurata in mornariškega podoficirja. 
Govorila sta po naše. Bili smo torej trije Slovenci; pa se nisem 
vmešal v pogovor, ker sem bil v strogem inkognitu.

No, kaj pa Prepotto? Saj res! To je bilo v San Giorgio di 
Nogaro. Dogodek navajam skoro po besedah, kakor sem jih bil 
zapisal v drobno knjižico «Brez slave«, ki je kot zbirka spomi
nov na vojno izšla leta 1934.

«Moj mali oddelek se je nastanil v lični hišici, kjer je bila 
bolniška blagajna; pa nekak geometerski urad je bil tudi tam. 
Neki Madžari so bili pred menoj v ordinacijski sobi našli veli
kansko, s šibjem opleteno posodo in so se je takoj lotili, ker 
je silno prijetno puhtelo iz nje. Napili so se in si še čutare 
napolnili. Ko sem prišel za njimi sem takoj nagnil steklenko 
in si nalil v posodo nekaj slabotno ,žolte tekočine, ki je kaj 
lepo dehtela. Poskusil je pa nisem, te; asm tudi prepovedal, da 
bi kdo kaj pil. Počakajmo, kaj bo z / previdnimi Madžari. (Iz
puščam jalovo razmišljanje). Vendar pa smo ogromno steklen
ko skrili, da bi jo imeli samo mi.»

»Čudno. V jutru so bili Madžari vsi lepo živi, pa še zdravi 
in naravnost čili. Pili so brez pomisleka in opreznosti — medi- 
cinalni pelinkovec in to jim je prav dobro delo. Sedaj pa smo 
seveda vsi planili nad plen in si ga razdelili. Gostili smo tudi 
druge, ki so nam bili pri srcu. Zadevo proč, kajti popoldne nas 
ne bo več na mestu!«

«Jaz sem imel prenočišče v zdravnikovem stanovanju, kjer 
sem zlezel v njegovo posteljo, a kadet v drugo, kjer je prej 
ležala gospa. Trdil je, da se je izborno naspal in da se mu 
ni nič sanjalo. Verjamem, saj je bil močno pijan. Nad posteljo 
je bila velika slika, ki je kazala bradatega avstrijskega oberlajt- 
nanta v uniformi, kakršne so nosili sredi devetnajstega stoletja. 
Temu srečanju z avstrijskim veteranom na tem mestu sem se 
začudil. Nisem si mogel raztolmačiti, kaj dela mož tako pozno 
in še celo v vojni tu. Tako domač je bil, čisto naš.«

«Tu v hiši je bila zdravnikova in geometrova knjižnica, 
strokovna in zasebna. Vsaka ob svoji steni. Med zdravnikovimi 
knjigami sem našel več zvezkov nekdanje Gabrščkove »Slovan
ske knjižnice« iz Gorice, tiskano poročilo Ljubljanske kreditne 
banke in pa neko v Trstu natisnjeno cirilsko knjižico Bogdana 
Trnovca - Lamurskega, ki se je včasi poskušal tudi kot jeziko
slovec Tista knjižnica je bila naravnost prenapeto slovanska. 
V knjigah je bil podpis: Dr. Eugenio Paussa, a tu in tam zabe
ležen kraj Prepotto.»

«Aha! Tisti oficir nad posteljo je bil torej beneški ali vsaj 
primorski Slovenec, kak rezervist pred letom 1866, ki je takrat, 
ko je bila Avstrija izgubila Benečijo in Lombardijo, postal ita
lijanski državljan. Zdravnik pa je bil njegov sin, seveda Italijan, 
ki še zna slovensko besedo. Slovenci bi mu rekli Pavša in to ime 
je med nami še danes znano. Da so bili Pavše Slovenci, dokazu
je tudi kraj Perepotto. To je namreč Praprotno nekje ob Idrijci, 
o katerem piše Rutar v »Beneški Sloveniji«, da se je pofurlanil 
seveda prejšnjega stoletja. Doktor Pavša je najbrž v tistem 

' kraju deloval, ker je znal slovenski. Sedaj ga ni bilo doma. 
Uradna oseba je bil in je seveda šel z drugimi vred.«

Za vojne sem včasi kaj sproti objavil. Opravičil sem se 
doktorju še tistikrat, da razdejanja v njegovem domu nisem 
zagrešil jaz. Vojna je vojna. Zal mi je, ker se pač ne bova 
nikdar srečala. Zanimivo pa bi bilo, če bi kdo tam dognal, lcaj 
je z imenom Pavša in Perepotto. VINKO GABERŠKI

(Članek je bil namenjen naši jubilejni Številki).

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Šopek slovenskih; 11.45 
Rimski motivi; 12.15 V Trstu pred 
sto leti; 12.30 Za vsakogar nekaj;
13.30 Prijetna srečanja; 17.00 An
sambel F. Russo; 17.20 Pesem in 
ples; 18.00 Ne vse, toda o vsem;
18.15 Umetnost; 18.30 Iz program
ske glasbe; 19.00 Jazzovski trio;
19.15 Higiena in zdravje; 19.30 
Harmonija zvokov; 20.00 Šport; 
20.35 Orkester Sciorilli; 21.00 Simf. 
koncert; v odmoru: Knjižne no
vosti; 22.20 Večer v Las Vegasu;
23.00 Črnske duhovne pesmi.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.45 G. Viozzi: «11 sasso paga- 
no» — 2. dejanje; 14.25 Jazzov
ski trlo; 14.40 Z onstran Tilmenta.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Po

pevke; 8.30 Prenos RL; 12.00 in 
12.55 Glasba po željah; 13.40 Plo
šče; 14.00 Pesmi in plesi; 15.00' 
Glasbeni vrtiljak; 15.45 «Harijski 
bratje«; 16.00 Otroški kotiček; 
16.35 Simf. koncert; 17.40 Jug. na
rodne pesmi; 18.00 Prenos RL;
19.00 Trobentač G. Parigi; 19.30 
Prenos RL; 22.15 Kvartet Herbie 
Mann; 22.40 Boccherinijeve sklad
be.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9,45 Po

pevke, 10.00 Operna antologija;
10.30 šola; 11.00 Sprehod skozi 
čas; 11.30 Mozartov kvartet K 168; 
11.45 Skladbe za godala; 13.10 Gt-
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ro dTtalia; 13.30 Solisti lahke 
glasbe; 14.55 Vreme na morjih;
15.15 Filmske in gledališke no
vosti; 15.45 Gospodarska rubrika;
16.00 Spored za najmlajše; 16.30 
Manninove skladbe; 17.25 Klavi- 
čembalo in klavir; 18.00 Nova iz
daja Božanske komedije; 18.35 
Neapeljske melodije; 19.05 Kme
tijska oddaja; 19.15 O morju in 
pomorščakih; 20.00 Po dnevnih 
vesteh Giro dTtalia; 20.10 V. Vi- 
viani - T Gargiulo: «Maria Anto- 
nietta«

II. program
8.00 Jutranja glasba; 9.35 Pesmi 

od vsepovsod; 10.40 Nove pesmi;
11.30 Giro dTtalia; 13.30 Dnevne 
vesti in Giro dTtalia; 14.00 Pev
ci; 14.40 Giro dTtalia; 15.00 Ital. 
narodne pesmi; 15.50 Ritmi; 16.00 
Rapsodija; 17.00 Plošče; 17.35 Ljud
ska enciklopedija; 18.35 Enotni 
razred; 18.50 Vaši izbranci; 19.50 
Giro dTtalia; 21.00 Dante in Ita
lijani; 21.50 Pesniki s plošč.

III. program
18.30 Arabska kultura; 19.00 

Dantejeve proslave; 19.30 Kon
cert; 20.30 Revija; 20.40 Messiae- 
nove skladbe; 21.20 P. A. Qua- 
rantotti Gambini; 21.20 Kodaly- 
jeve skladbe.

Slovenija
8.05 Glasbena matineja: 8.55

Pravljice in zgodbe; 9.10 Ansam
bel Teodosijevski; 9.25 Skladbe F. 
Juvanca; 9.45 Narodna zabavna 
glasba; 10.15 Melodije; 10.45 Člo
vek in zdravje; 11.00 Turistični 
napotki; 11.15 Nimaš prednosti!;

12.05 Kmetijski nasveti; 12.15 Do
mače pesmi; 12.30 Iz Verdijeve 
Aide; 13.30 Priporočajo vam...;
14.05 Radijska šola; 14.35 Kako 
pojo mladi pevci; 15.30 Tako po
je naša dežela...; 161)0 Vsak dan 
za vas; 17.05 Slov. glasbena u- 
stvarjalnost po osvoboditvi; 18.00 
Aktualnosti; 18.15 Iz fonoteke ra
dia Koper; 18.45 Naš razgovor;
19.05 Glasbene razglednice; 20.00
Komorni zbor RTV Ljubljana; 
20.20 Zabavne melodije; 20.40 De 
Falla: Kratko življenje, opera;
22.10 Popevke; 23.05 Literarni nok
turno; 23.15 Jazz.

Ital. televizija
8.30 Sola; 16.00 Giro dTtalia;

18.00 Spored za najmlajše; 19.00 
Dnevnik; 19.15 O prometnih ne
srečah; 19.55 športne vesti in kro
nike; 20.30 Dnevnik; 21.00 Alma
nah; 22.00 šest velikih pianistov 
za eno ploščo; 22.10 TV zgodba: 
«11 diavolo fra le pentole«; 23.00 
Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Puškin: »Ka

pitanova hči«; 22.30 TV razprave;
23.15 Zadnje športne vesti.

Jug. televizija
16.50 Govorimo po rusko; 17.10 

Učimo se angleščine; 17.40 Tik- 
tak: • Pravljica o žerjavu; 17.55 
Pionirski TV studio; 18.25 Obzor
nik; 18.45 Dosežki znanosti — 
film; 19.15 Glasba danes; 19.45 
Cikcak; 20.00 Dnevnik; 20.30 Be
seda in čas; 20.40 Črno na belem 
— zabavna oddaja; 21.40 Kultur
na panorama; 22.20 Obzornik.
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Goriško-beneški dnevnik
VLAGANJE KANDIDATNIH LIST GRE H KONCU

Včeraj so v Števerjanu vložili 
listo občinske enotnosti

Njon nosilec je Slavko Štekar . Še po ena lista v Števerjanu in Dober, 
do u . \ Gorici in za pokrajino je vloženih po pet kandidatnih list

Danes opoldne zapade rok za 
vložitev kandidatnih list za občin-

riškem. Zato so se včeraj posa* 
mezne stranke po 10 dneh zastoja 
zopet zganile in se odločile za pred
ložitev svojih kandidatnih list.

V Števerjanu so na volilnem 
uradu na županstvu včeraj dopold
ne predložili dve listi, od katerih 
ima vsaka po 12 kandidatov za 
občinske svetovalce. Kot prvo so 
postavili pod št. 1, listo z znakom 
lipove vejice.

Lista občinske enotnosti pa no
si št. 2 in je njen znak grozd s 
krampom, ki ga Steverjanci dobro 
poznajo že od prejšnjih volitev. 
Nosilec te liste je Slavko štekar 
z Valerišča, ki je bil tudi do se
daj občinski svetovalec. Poleg nje
ga so na tej listi še naslednji kan
didati: Ferdinand Komjanc, Roman 
Juretič, Jožef Humar, Ciril Klanj
šček, Albin Komic, Roman Koršič, 
Mirko Maraž, Albin Maraž, Karlo 
Maraž, Bruno štekar in Jožef Vo
grič. Ti kandidatje zastopajo skoro 
vse zaselke števerjanske občine in 
so jih izbrali na zboru volivcev, 
ki so ga sklicali pred dnevi nalašč 
v ta namen.

Tudi v Doberdobu so včeraj vlo
žili še drugo listo, ki nosi št. 2 
in ima za znak lipovo vejico. Na 
njej je 12 kandidatov iz Doberdo
ba, Jamelj in Dola. Pred dnevi pa 
smo že objavili imena kandidatov 
na listi občinske enotnosti, ki bo 
nosila na glasovnici št. 1 in je 
njen nosilec dosedanji župan An
drej Jarc.

V Sovodnjah do včeraj opoldne 
še niso vložili nobene druge liste 
poleg one občinske enotnosti, ka
tere nosilec je dosedanji župan Jo
žef Ceščut in ki nosi št. 1. Cas za 
to imajo kot rečeno samo še da
nes do 12. ure.

Na občinskem volilnem uradu v 
Gorici so včeraj dopoldne vložili 
še tri liste. Tretje mesto je zasedla 
liberalna stranka, četrto pa KPI. 
Obe sta predložili po 40 kandi
datov. Na petem mestu je lista 
SDZ z lipovo vejico, ki je predlo
žila 22 kandidatov in na čelu te 
liste je odv. Sfiligoj. Tudi pokra
jinska lista te stranke prinaša no
vosti, saj je njen nosilec v okrožju 
Zagraj Martin Kranner, dosedanji 
pokrajinski svetovalec dr. Makuc 
pa kandidira na občinski listi v 
Gorici. Kar se liste KPI tiče naj 
omenimo, da je njen nosilec dose
danji občinski svetovalec dr. Bat- 
tello. Na njej sta tudi oba dose
danja svetovalca Miladin Čeme in 
Italo Chiarion ter več slovenskih 
kandidatov, med katerimi je tudi 
•indikalistka Marija Selič, ki kan

didira tudi za pokrajinski svet. 
Tako so sedaj stranke za občin-.U. ... —™ 3« »subj suaiiKe za oocin-

volitve na Go- ske volitve v Gorici vložile svoje
liste v naslednjem zaporedju: 1. 
PSDI; 2. MSI; 3. PLI; 4. KPI; 5. 
SDZ.

Tudi za pokrajinske volitve so 
včeraj dopoldne vložile svoje kan
didatne liste še tri stranke, poleg 
list KPI in MSI ki nosita št. 1. 
odnosno št. 2. Na tretjem mestu 
je PLI, na četrtem SDZ in na pe
tem PSDI.

V Gorici in za pokrajino torej 
manjkajo še tri liste in sicer KD, 
PSI ter PSIUP. Ta zadnja stranka 
je imela precej težav pri zbiranju 
podpisov za predložitev svoje kan
didatne liste. Vendar je včeraj po
krajinska federacija izjavila, da so

premagali tudi te težkoče.
Danes dopoldne imajo torej' čas 

za predložitev svojih list v Gorici 
in za pokrajino še preostale tri 
stranke. Prav gotovo se bodo po
tegovale za zadnje mesto, ki je 
od vseh razpoložljivih še najbolj
še. Tudi v Sovodnjah pričakujejo, 
da bodo danes dopoldne vložili še 
opozicijsko listo in tako nastopili 
z dvema listama kot pri prejšnjih 
volitvah. Po izvedbi tega prvega 
dela pa bomo prešli v pravo vo
lilno kampanjo, z lepaki, letaki in 
volilnimi shodi, saj manjka do vo
litev le nekaj več kot tri tedne. 
Nekaj takih shodov s predložitvi
jo programov posameznih strank 
smo sicer že imeli, vendar mora 
vse glavno šele priti.

DROBNE VESTI IZ ŠTANDREŽA

O samopomoči pri nakupu 
potrebščin za kmetijstvo
Zakaj osmicc prodajo več vina kot pa domači gostilničarji

Zaradi zapore kmetijske poslo
valnice pokrajinskega agrarnega 
konzorcija v štandrežu so najbolj 
prizadeti domači kmetje, ki mo
rajo hoditi v bolj oddaljene trgo
vine v mestu ali na Tržaški cesti 
za nakup kmetijskih potrebščin. 
Zato so nekateri med njimi začeli 
razmišljati o tem, kako bi si or
ganizirali nekakšno samopomoč.

V tem smislu naj bi najprej po
pisali v glavnem kaj in koliko ra
bijo semena, umetnih gnojil in dru
gih osnovnih potrebščin za kme
tovanje. Nato naj bi kar sanii na
ročili potrebno količino iz tovarne 
in si v štandrežu uredili tudi pri
merno skladišče. Na tak način bi 
res imeli nekaj več dela in za
mude časa, pa tudi bi bilo treba 
proiskati primerne ljudi, vendar bi 
prišli mnogo ceneje do blaga, kot 
pa preko trgovskih posredovalcev. 
Zadeva je vsekakor vredna pre-

...... .............. ........... ........................................... .................................. .........................................................

IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA

Nad 87 milijonov globe je zahteval 
državni tožilec za Piottija

Gre za tihotapstvo z maslom in davčno utajo - Razpravo pa so že tretjič odložili

misleka in bo o njej razpravljal 
tudi odbor krajevnega kmečkega 
društva, da bi videli, kaj bi se 
dalo ukreniti za odpravo sedanje
ga stanja.

V štandrežu sta sedaj odprti 
dve osmici, v katerih domači vino
gradniki prodajajo svoj lanski pri
delek. V osmicah imajo vedno do
volj gostov, zlasti ob sobotah in 
nedeljah ter ob večerih. Vsak rad 
izprazni kak kozarec pristne in do
bre domače kapljice.

Po drugi strani pa smo ugotovi
li, da gre vino po vaških gostil
nah mnogo manj v promet kot po 
osmicah. Zgodi se zlasti ob ne
deljah dopoldne, da sedi okrog

KOLESARSTVO GIRO D’ITALIA

Durante na cilju 
Negro roza majica

Ponesrečen beg mladega Mieleja
BENEVENTO, 18. — V današnji četrti etapi Gira je mladi Al- 

bano Negro, ki prvič nastopa v tej največji italijanski etapni dirki, 
prevzel vodstvo v splošni lestvici in z njim roza majico najboljšega. 
Malo Je manjkalo, da ni ta mladi kolesar, na katerega je vodja
njegove ekipe polagal precejšnje------------ — -
upe, zmagal tudi na cilju. Negro

_,_ .. ° a 4.1 imgu v pivi cittui
gostilniške mize po 10, 12 ali več I kjer se Je moral Durante zadovo

je potrdil zaupanje, a Istočasno Je 
Indirektno pripomogel, da je še bolj 
prišla do izraza rivallteta med 
Dancellljem in Durantejem, ki 
imata še od lani odprt račun. Lani 
je namreč Daneelli osvojil trofejo 
Cougnet pred Durantejem letos pa 
se je slednjemu posrečilo prav na 
cilju dirke za pokal Bernocchi pre
magati Dancellija, ki se je takoj 
oddolžil z zmago v prvi etapi Gira,

gostov in je pred njimi le kak 
redek «kvartin», drugače pa mine
ralna voda ali kakšna druga brez
alkoholna pijača. Vzrok temu je, 
pravijo nekateri, ker niso gotovi, 
če je gostilničarjevo vino pristno, 
ker ga nekateri gostilničarji dobi
vajo iz mestnih skladišč ki glede te
ga ne nudijo nobenega jamstva. 
Prav to je ponoven dokaz, da bi tudi 
gostilničarji iztržili več vina, če bi 
ga tudi oni vedno kupovali le pri 
vinogradnikih.

Tudi pri včerajšnji tretji raz
pravi so ponovno odložili nada
ljevanje razprave v zadevi vodje 
goriške predelovalnice masla Alto 
Isonzo Ferrantu Piottiju, ki je ob
tožen tihotapstva in utaje davka 
na poslovni promet. Piotti je bil 
obtožen, da je prodal izven ob
močja proste cone 314.422 kg masla 
ki je bilo uvoženo z olajšavami 
goriške proste cone za prodajo na 
njenem področju. Za to količino 
tudi ni plačal davka na poslovni 
promet

Okrožno sodišče, pred katerim se 
Je vršila razprava, je sprejela pred

log zagovornika Pascolija za po
novno odložitev razprave, da bi ta
ko omogočili obtoženčevemu branil
cu odv. Bettiolu, da pripravi zago
vor v njegovo obrambo.

Državni tožilec pa je s svoje 
strani pred tem sklepom zahteval 
obsodbo obtoženca na plačilo globe 
v znesku 82,5 milijona lir zaradi 
tihotapstva masla in 5.15 milijona 
lir pa zaradi utaje davka.

Odv. Pascoli je skušal prikaza
ti, da sloni vsa obtožba le na 
domnevah, ki jih je predložila fi
nančna intendanca ,ter je ugotovil 
tudi razlike v računih za prodano

maslo in v zalogi v skladišču. Zah
teval je naj Piottija oprostijo, po
tem pa je predlagal odgoditev raz
prave, kar je sodišče odobrilo.

Drž. tož. dr. Brenči; preds. sodi
šča dr. Storto, sodnika Arculeo in 
Mancuso.

VERDI. 17.00: «Saionara». M. Pa
ka in Marlon Brando. Ameriški 
clnemascope v barvah.

CORSO. 17.30: «Glovani amantl». 
E. Fonda in N. Adams. Ameriški 
črno beli film. Mladini izpod 14. 
let prepovedano.

MODERNISSIMO. 16.00: «A-007 da 
Las Vegas in mutande« Fernan- 
del. Italijanski črno beli film, 
zadnja ob 22.30.

VITTORIA. 17.30: «L’ultima cac- 
cia». R. Taylor in S. Granger. 
Ameriški kinemascope v barvah.

CENTRALE. 17.00 «La bella avven- 
tura». R. Mitchum In B. Hale. 
Crnobeli ameriški film.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna S. GIUSTO, 
Korso Italija St. 242, tel. 31-51

IZPRED OKRAJNEGA SODIŠČA

Oprostilna razsodba proti 
gostilničarju iz Grojne

Tako se je zaključila tožba nekaterih 
Steverjancev zaradi razžaljen ja časti

Pred goriškim okrajnim sodni- Karlo Primožič za tožitelje ter za 
kom se je včeraj zaključil spor j državnim tožilcem še odv. Cossa 
med Steverjanci Brunom Štekar-1 ki je branil gostilničarja Gravnar- 
jem, Romanom Juretičem, Cirilom ! ja Sodnik dr. Bassi je nato obto- 
Klanjščkom in Karlom Maražem; ženega gostilničarja oprostil, ker 
ter Brunom Gravnerjem z Oslavja i da je tožitelje zmerjal v jezi in za- 
na eni in gostilničarjem Mirkom radi upravičenega vzroka. 
Gravnarjem iz Gnojne št. 2 na dru
gi strani.

Tožba, ki jo je navedenih pet 
vložilo proti gostilničarju Gravnar- 
ju zaradi razžaljenja časti, se na
naša na dogodek od 21. maja lam.
Takrat so tožitelji, ki so člani pro
svetnega društva «Briški grič« v 
števerjanu, šli do gostilničarja in 
ga vprašali na posodo mešalni stroj 
za beton. Ker pa stroja niso vrnili 
v določenem roku, je Gravnar po
slal ponj na Dvor, kjer pa ni mogel 
do njega, ker je bil stroj zaprt 
v nekem poslopju baronice Tacco.
Ko je šlo čez nekaj časa osem čla
nov prosvetnega društva v Grav- 
narjevo gostilno, jih je ta začel 
zmerjati in zato so proti njemu vlo- 
ših tožbo.

Sodnik je zaslišal 12 prič in na
to sta govorila odvetnika Testa in

V petek v Sovodnjah 
predavanje KPI

V petek 21. t. m. z začetkom ob 
20. uri bo v prosvetni dvorani v 

i Sovodnjah predavanje komunistič- 
| ne partije na kateri bo deželni sve
tovalec te stranke dr. šiškovič go
voril o temi: ((Odgovornost politič
nih sil v zvezi z deželnim proraču
nom in problematiko slovenske na
rodne manjšine«.

Po njegovem predavanju bodo 
predvajali dokumentarni film o po
ljedelstvu.

Zaprta cesta 
Dolenjc-Mirnik

Z odlokom predsednika pokra
jinske uprave bo ostala cesta Do- 
lenje-Mirnik zaprta za promet od 

| 17 maja do 18. avgusta t. 1. kar 
I je potrebno za izvedbo nekaterih 
j cestnih del. Promet bodo za ta čas 
j usmerili na cesto Dolenje-Praprot- 
I no-Mirnik.

SINDIKALNE VESTI

Stavka uslužbencev 
krajevnih ustanov

Sindikat krajevnih uslužbencev 
Pri CISL je sklical pretekli pone
deljek odborovo sejo, na kateri so 
proučili sindikalni položaj te ka
tegorije. Državno vodstvo Je skle
nilo, da bodo člani tega sindikata 
stavkali 48 ur in sicer dne 21. in 
22 maja

Pokrajinska federacija sindikata 
poudarja pri tem, da ne gre za 
kakšne nove zahtevo, ampak za 
uskladitev prejemkov uslužbencev 
krajevnih ustanov s prejemki dr
žavnih uslužbencev. Kar pa se no- 
kojnin tiče, zahtevajo sprejem za
konskega osnutka, kot ga je že 
odobrila posebna vladna komisija 
ir. brez kakršnih koli sprememb.

Tudi sindikat uslužbencev kmeč
kih bolniških blagajn pri CISL je 
napovedal tridnevno stavko te ka
tegorije, ki-jo bodo Izvedli v dneh 
20., 21 in 22. maja. Stavka je napo
vedana v znak protesta, ker niso 
izravnali pravnega položaja te ka
tegorije z uslužbenci drugih sorod
nih kategorij. Zato bodo tudi u- 
pravni in zdravstveni uslužbenci 
te kategorije na Goriškem v na
vedenih dneh stavkali.

ljitl z drugim mestom.
Sedaj je jasno, da so se tudi ko

lesarji. ki stremijo po vrhu začeli 
bolj živahno udejstvovati. Imajo 
pač srečo, ker je tempo zelo poča
sen. Povprečna hitrost, z izjemo 
v drugi etapi Perugia—L’Aquila, 
ni namreč nikoli presegla 35 km. 
Ni mogoče niti trditi, da ni razbur
ljivih trenutkov, a ti izginejo brž 
ko preprečijo beg kakega predrzne- 
ža.

Včerajšnja roza majica Galbo je 
danes inteligentno tekel. Ves čas 
je nadzoroval potek dirke, a ni 
mogel ničesar proti silovitemu be
gu Dancellija, Zandeguja, Negra 
in drugih. Ostal je v ozadju kot so 
ostali Adorni, Balmamion in Zi- 
lloli, ki so startali kot favoriti. Res 
pa je tudi, da je težko braniti na
slov leaderja: to dokazuje dejst
vo, da je roza majica v štirih eta
pah zamenjala že štiri gospodarje. 

NA CILJU
1. DURANTE ADRIANO (Ignis), 

ki je prevozil 239 km v 6.59’47'\ 
s povprečno hitrostjo 34,161 km

2. Daneelli Micbele (Molteni)
3. Andreoli Severino (Vittadello), 

6.59’48"
4. ZandegCi
5. Baldan
6 Brands 6.59’50”
7. Negro 6.59’53"
8. Bitossi 7.00’38”
9. Fezzardi 7.00’40”

10. Armani
SPLOŠNA LESTVICA

1. NEGRO 24.01'36”
2. Galbo z zaostankom 10”

3. Moser 34”
4. Daneelli 3’28”
5. Pambianco 3’41”
6. Zilioli 4’17”
7. Glmondi 4'21”
8. Pogglali 4’27”
9. Bitossi 4’36"

10. Massignan 4 40”
11. Adorni
12. Mugnaini
13. Passuello
14. Balmamion

Po podaljških 
zmaga Poljske nad 
Jugoslavijo

LJUBLJANA, 18. — V tekmi za 
pokal evropskih narodov v košarski 
so Poljaki danes v Ljubljani z 
izvrstno igro in učinkovitim stre
ljanjem zasluženo premagali repre
zentanco Jugoslavije 95:92 (80:80, 
33:37). Poljakom je uspelo v dru
gem polčasu, da nadoknadijo raz
liko in so tik pred koncem regu
larnega časa izenačili rezultat na 
80:80. V podaljšku pa so Poljaki, 
čeprav so igrali brez treh najbolj
ših igralcev, ki so morali zaradi 
petih prekrškov z igrišča zasluže
no zmagali.

ŠZ BOR 
Odbojkarski odsek 

sporoča vsem mladincem, ki 
želijo aktivno gojiti odbojko 
in tudi tistim, ki so se že pri. 
javili, da bo prvi trening v 
soboto, 22. t. m., na stadionu 
«Prvi maj», Vrdelska cesta 7, 
z začetkom ob 15. uri.

............. .................... ......................................................................... .
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Poraz Novare 
remi Triestine

Presenečenja na dnevnem redu
Drugo kolo Je pripravilo pozna vateljem tega športa velika prese

nečenja in potrdilo, da bo letošnje prvenstvo potekalo v znamenju 
negotovosti. 2e dolgo let ni prišlo do dejstva, da ne bi bilo po dveh 
kolih nobenega «tabu» moštva. Za primer vzemimo kar prejšnje leto, 
ko je Triestina zmagala zapovrst
no v vseh tekmah do 9. kola. V 
soboto pa so se morali favoriti za
dovoljiti z eno točko, Novara pa je 
ostala kar praznih rok.

Dve tekmi sta vzbujali pozor
nost: tržaški derby in pa Monza- 
Novara.

V Trstu se je zbralo skoraj 2000 
gledalcev, da bi bodrili večna ((so
vražnika«. Tekma je bila kllub ve
likemu navdušenju igralcev zelo ko
rektna In na dostojni tehnični rav
ni Italijanski prvaki so kmalu 
stisnili nasprotnike v obrambo in

iiiuiiiiiiMHiuiiiimni,n, ■■mil,■im,     ..................... ...

PO NEUSPEHU V BOLOGNI

Dobave OET za naftovod
Minister za državno udeležbo Bb 

jc sporočil notranji komisiji pod
jetja OET v Tržiču, da se je druž
ba, ki bo zgradila vodovod od Ja
drana v Nemčijo, odločila poveriti 
temu podjetju naročilo za izdela
vo in dobavo črpalnih naprav za 
naftovod. Od tega naročila bo ime
le tovarna OET precejšnjo korist, 
saj bo zajamčilo za daljšo dobo 
stalno delo njenim delavcem.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 24,6 stopinje ob 
12.30, najnižjo 11,2 stopinje ob 3.15; 
povprečne dnevne vlage je bilo 77 
odstotkov.

Pri padcu si je spahnila roko
Včeraj popoldne okrog 15. ure so 

pripeljali v goriško civilno bolniš
nico 77-letno Marijo Medeot iz Mar
jana, Ul. Manzoni 93. Zdravniki so 
ugotovili, da si je žena spahnila 
levo roko v ramenu ter so jo pri
držali na zdravljenju s prognozo 
okrevanja v desetih dneh. Zena je 
povedala, da se je ponesrečila že 
zjutraj, ko je okrog 8. ure šla po 
domačem dvorišču pa ji je spodrs
nilo in je padla.

SIRITE
PRIMORSKI DNEVNIK

V Dolu je umrl 
Frane Vižintin

Včeraj okrog poldne je v Vižin
tinih v Dolu umrl Franc Vižintin, 

, ki je dosegel lepo starost 80 let. 
| Kljub visoki starosti pa je bil do 
zadnjega še vedno bister ter je le 
malo časa ležal v postelji. Pogreb 
bo danes v sredo popoldne ob 17.30 
iz domače hiše na pokopališče v 
Dolu.

Pokojnik je bil trdna kraška ko
renina, zaveden rojak in skrbni 
družinski oče, ki so ga vsi spošto
vali. Na skopi kraški zemlji sta 
z ženo Antonijo preredila sedem 
otrok. Našel je tudi dovolj časa 
za čitanje naprednega časopisja in 
je bil že od leta 1945 stalen na
ročnik našega časopisa. Njegov sin 
Viktor pa je občinski svetovalec v 
Gorici.

Znanci in prijatelji izrekajo dru
žini ob t ej hudi izgubi iskreno 
sožalje, kateremu se pridružuje tu
di naše uredništvo.

košarka

Petorka Goriziane 
izpadla v A ligo

Najtežje Zorzijevo delo: priti zopet med najboljše

Košarkarska petorka Goriziane je izpadla v A ligo, Zorzijeva eki
pa je v petek, soboto in v nedeljo igrala v Bologni za obstoj proti 
Reyer, Bielli m AlVOnesta. V tekmi z beneško petorko, ki je za go
riške košarkarje tradicionalno trd oreh, Je Goriziana zabeležila prvi 
poraz v tem prvenstvu (74:65). Vedeti je treba, da je Goriziana pre- 
magala Reyer tako v Benetkah kot 
v povratnem kolu rfa domačih tleh.
Tudi z B.ello je šlo slabo (65:55; 
in Goriziana je imela tedaj samo 
bežno upanje za rešitev, ki pa n: 
bilo več odvisno od nje. Goričani 
so namreč upali na zmago beneške 
ekipe nad petorko AlTOnesta m 
seveda zmago Goriziane nad mi
lanskim moštvom. To so sicer Go
ričani premagali 58:57, vendar upa
nje je šlo po vodi. Reyer je tekmo• - „h,i J........aaiji. m jui iuimiu vestno priprav
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pušča, bolj kot poraz z Biello, gren
ka usta. Vseeno pa ta dokazuje 
vrednost soške šole, ki bo upajmo, 
že v bližnji prihodnosti pokazala 
sadove.

Ekipa bi morala ostati taka kot 
je in Zorzl bi moral nadaljevati 
s svojim vestnim, sicer slabo po
plačanim delom Uspehi prav goto
vo ne bodo izostali. Mladi košar
karji, ki jih Tonino vestno priprav-

zaključil, se Je znašel z enakim šte
vilom točk kot Biella.

Po zadnjem neugodnem dejanju 
se je Goriziana vrnila iz Bologne 
z obsodbo. In ta je prišla prav tz 
vrst Bielle, katero so smatrali za 
kandidatko za zadnje mesto.

V zadnji tekmi se je Goriziana 
oddolžila za prejšnje poraze, žal 
flrepozno. Tokrat je bil Zorzi, pr
vič od začetka prvenstva, na klopi 
kot trener. Svoje mesto Je namreč 
prepustil Celil, ki je prvič nastopil 
z beloplavim dresom.

Pozitiven rezultat torej, ki pa

Ne smemo pozabiti na Bensove ju- 
nlorje, ki nastopajo v deželni fazi 
državnega prvenstva. To je vseka
kor zaklad, ki bo dal svoje sadove, 
ko bo treba obnoviti in pomladiti 
ekipo.

Brez dvoma se bo treba sedaj Se 
bolj potruditi, da bo Goriziana pri
šla na prejšnji položaj. To pa je 
šport in šport je prav zaradi tega 
lep, ker spodbuja k izboljšanju 
za dosego vedno večjih ciljev. Zato 
so tudi porazi potrebni: kot lekci
je in izkušnje tudi ti služijo za Iz
popolnjevanje.

dali vtis, da bodo z lahkoto odnes
li obe točki. Padla sta tudi dva 
gola, točen izraz premoči rdečih. 
Ferroviario pa ni izgubil poguma 
in uspešno brzdal nadaljnje napa
de. V drugem polčasu pa je Trie- 
stir.a opešala in Ferroviario je pre
vzel vajeti igre v svoje roke. Po 
burnih napadih Je končno izenačil 
a 1’ pred koncem je Triestina po
novno prešla v vodstvo. Tudi to
krat Ferroviario ni položil orožja 
in se je spet pognal v napad. V tre
nutku, ko je sodnik odžvlžgal konec 
tekme, je Gregori ukanil vratarja 
rdečih in izenačil. Neodločen rezul
tat je nekoliko razočaral Triestino, 
ki je že imela zmago v žepu, a je 
istočasno pravično poplačal Ferro
viario, ki je brez strahu navalil na 
močnejšega nasprotnika.

Se večje presenečenje je pripra
vil Candy Monza, ki je gladko od
pravil Novaro. Domačini so takoj 
prešli v vodstvo, in Novara Je iz
enačila le s precejšnjo dozo sreče 
V nadaljevanju pa se slednja ni 
mogla več uspešno postaviti po ro
bu razigranim nasprotnikom, ki so 
pred odmorom spet prišli v vodst
vo. V drugem polčasu sploh ni bilo 
velikega boja in Monza je brez te
žave povišala rezultat.

V Moden! pa je bil na sporedu 
tamkajšnji derby: bolj izkušeni
Amatori je spravil na kolena Ra- 
pid. toda to le z velikim trudom 
Tudi tu je bil stadion nabit z na
vijači (3000), katerim ni bil pri
hranjen «trilling« zadnjih minut, 
ko je Rapld v obupu oblegal na
sprotna vrata.

Lodl pa je pripravil tretje prese
nečenje In je šel po točki v Valda- 
gno. Tamkajšnji Marzotto je še 
enkrat razočaral in vse kaže. da 
bo letos taval na dnu lestvice Pro 
Follonlca pa je Izgubila tudi z dru
gim kandidatom za izpad Bassa- 
nom (prejšnjo soboto Jo je pora
zi! Rapid) in se je že znašla na 
dnu.

IZIDI
Triestina — Ferroviario 4:4
Monza — Ngvara 4:1
Amatori — Rapid 2T
Marzotto — Lodi , 3-4
Bassano — P. Follonica 7:4

UROŠ KOREN

NAGOVA, 18. — Japonski boksar 
Masahilo Harada je z zmago nad 
Brazilcem Ederjem Jofrejem osvo
jil naslov svetovnega prvaka ban
tam kategorije. Harada je prema
gal Jofreja po točkah v 15 rundah.

DR. DUŠAN KERMAVNER \

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

Odlomki ii knjige «Zaietki slovenske so- 
dnine demokracije v desetletju 1884-1894»

Jedno teh društev je celo tako močno po številu, kakor no
beno drugo na Slovenskem. AH vendar je v obeh društvih za
stopano le malo odstotkov slovenskega delavskega življa.« V 
narodnih ((društvih, namenjenih bolj izobraženim Slovanom«, 
kakor ((Slovanska čitalnica« in ((Tržaški Sokol«, pa je tudi le 
manjšina «naobraženih, trgovcev, obrtnikov, kapitalistov in 
raznovrstnih uradnikov slovanskega pokolenja in tudi slovan
ske zavesti«. Po teh ugotovitvah je pisec vprašal: «Ali hočejo 
slovanski rodoljubi še nadalje mirno gledati, kako se slovan
ski težaki in slovanske naobražene rodbine potapljajo v tuj
stvu?« V čem pa je videl rešitev? «Krivo tujčenju je največ 
to, da slovanski pojedinci in slovanske rodbine ne vidijo pri
prav, zavodov in društev, odgovarjajočih njih potrebam. Za- 
jedno nedostaje organizacije, katera bi takoj pri dohodu v 
Trst mogla ali znala pridobiti slovanske pojedince in rodbine 
v kolo slovanskega probujenega življa... Kar se dostaje delav
cev in delavk, ki dohajajo v Trst, je znano, da potrebujejo ne 
samo kruha, ampak tudi pouka. Ravno prošlo zimo smo vide
li, kako je med delavci še vse temno in nejasno, ln kako jih

vsled tega morejo najeti ali zaslepljeni agitatorji zavajati na 
kriva pota in končno v — tuji tabor. Noben odlomek slovan
skega življa v Trstu ne potrebuje bolj primernega in to in
tenzivnega poučevanja nego delavski. Potreba Je pa ta ne sa
mo za gospodarski pouk glede na razmere med delavcem In 
gospodarjem, ampak tudi glede na narodnost, na obujanje za
vesti o tem, od kod proizhajajo, kaj pomeni Slovan, njegova 
svojstva itd.« Iz vsega tega razglabljanja o «narodnem delu« 
med tržaškim delavstvom se je rodil predlog: «Torej bi se mo
rali slovenski rodoljubi odločiti, da zlasti na zimo poučujejo 
ta najštevilnejši slovanski del v Trstu. Zato je odbrati... po 
skupnem dogovoru različna... vprašanja in pa jih kar možno 
po ljudskem razumu ne iz spisov, ampak na pamet pojasnjeva
ti v sedanjih delavskih društvih. Naj se zdi tako delo komu 
morda tudi velika žrtev, dobiček bodo imele široke množice 
gotovo še večji, nego je žrtve in truda pojedincev.« Prav ta
ko je pisec svetoval tudi predavanja v čitalnici zlasti «zato, 
da bi obujala (naobraženo) ženstvo, katero drugače mora ope
šati v narodnem delu«. Zaključil pa je takole: «Čudno bi bilo, 
da bi Slovani v mestu, ki je za slovansko narodnost toliko 
neugodno, ne, umeli pomena vsakovrstnega poučevanja, analo
gno prirejenega, kakor to delajo druge narodnosti v Beču, 
Pragi, Gradcu in tudi v Trstu samem.« Z nekaj predavanji, ki 
bi jih zviška nudili «masi» — in do katerih takrat sploh ni 
prišlo! — se kajpada slovenski meščani niso mogli kaj prida 
približati tisti «veliki večini teh... narodno mlačnih... mrtvih... 
slovanskih delavnih rok«. Mnoge izmed njih je lahko zbudil 
iz mrtvila in človeško osvestil le socializem, ko jih je razred 
no osveščal! Slovenski socializem jih je nujno hkrati osveščal 
tudi narodnostno — kajpada ne v narodnjake in «hejslovane», 
ampak — v samo ob sebi umevne Slovence. Nikakor pa nam 
ne gre v glavo mise}, da bi italijanski ali nemški socializem 
mogla slovenske in druge delavce še narodnostno prebujati 
ali jih vrh tega celo usmerjati protiitalijansko ali protinem-

ško! Narodnjaški ideologi so si neupravičeno domišljali, da 
Slovenci lahko prebijejo brez socializma in delavskega giba
nja. Gola narodnost v nobenem primeru ni mogla ustreči po
trebam slovenskega delavskega razreda, kakor tudi ni mogla 
ustreči potrebam meščanstva; v enem meščanskem taboru se 
je vezala s cerkvenim konservatlzmom, v drugem pa s — tu
di konservativnim — liberalizmom (četudi prikritim). Vcep
ljanje slovenstva le na izročeno podlogo cerkvenega konser- 
vatizma je pomenilo njegovo omejevanje na zgolj konservativ
ne življe, kakor nam kaže koroški primer. Narod, ki se je druž
beno diferenciral, se je moral diferencirati tudi političnoidej- 
no v skladu z družbenorazrednimi premiki in v stiku z druž- 
benogibalnimi idejami, ki Jih je prinašal «duh časa«. Ta di- 
ferenciranost je bila potrebna tudi majhnemu ogroženemu na
rodu, kakršen je bil slovenski; samo z njo je bil v danih po
gojih neuničljiv. Blodna in škodljiva je bila težnja narodnjaš
tva, da bi izključilo iz slovenskega naroda mednarodni socia
lizem, ki je tak, kakršen je bil, predstavljal nepogrešljivo pr
vino njegove družbene diferenciacije in s tem tudi njegove 
narodnostne odpornosti. Slogaško zgolj narodnjaštvo, ki se 
je omejevalo na razglašanje jezikovnih pravic in poudarjeno 
izpovedovanje narodnostnega ponosa, kakor da bi vse drugo 
spričo slovenske narodnostne ogroženosti nič ne štelo, je le 
izražalo zaostalost slovenskega meščanstva.

NARODNJAŠKI GLAS ZA SPLOSNO VOLILNO PRAVICO

A tudi to meščanstvo ni moglo obtičati na mestu. Dva 
meseca po narodnjaškem volilnem shodu, na katerem je Na 
bergoj odklonil splošno volilno pravico, je objavila »Edinost« 
uvodnik «Naš parlamentarizem in volilna reforma«, v katerem 
je «mpr.» — skoraj gotovo advokatski kandidat dr. Matej Pret
nar — razvijal meščanskodemokratične ideje z argumenti, k; 
so se docela skladali s socialnodemokratskimi in ki so bili 
dotlej docela tuji ((Edinosti«. O veljavnem volilnem sistemu

je izjavljal: «Ni dvomiti, da je plutokratični značaj naše (po
slanske) zbornice razvoju avstrijske države in njenih narodov 
v škodo... Veliko posestvo (ki Je pošiljalo nesorazmerno veli
ko število predstavnikov v poslansko zbornico) je že po .,voji 
tradiciji večinoma slovanskim narodom nasprotno... Enaka 
krivica godi se Slovanom in obenem nižjim ljudskim stano
vom... s tem, da prebivalci, ki plačujejo manj kot 5 goldinarjev 
ali pa nič direktnega davka, nimajo volilne pravice Taki pre
bivalci v avstrijskih mestih mešane narodnosti so večinoma 
slovanske narodnosti... Po takem sistemu, kateri daj,1 nekate
rim stanovom neprimerno volilno pravico, a jo Slovanom in 
obenem nižjemu ljudstvu hkrati, voljeni državni zbor ni bil 
in ne bode nikdar pravo zastopstvo ljudstva, pravične zastop
stvo narodov; on je le zastop nekaterih interesov, ir zaradi 
tega nesposoben za praktično socialno reformo in nred vsem 
nesposoben za pravično rešitev narodnega vprašanja.« To je 
bila radikalnomeščanska kritika, kakršno je pisec lahko našel 
pri dunajskem demokratu Kronavvettru ali v drugih krogih, 
ki so bili blizu socialni demokraciji; in prav ‘nra je našel na
daljnji argument, ki so ga v naslednjih letih zače.; sprejema
ti celo najvišji vladajoči krogi v Avstriji; ((Narodni famUizem, 
ki sovraži vse, kar je tuje narodnosti, ukoreninil se je pri 'mo- 
vitem meščanstvu in vsled tega tudi pri večini avstrijskih 
poslancev Koliko strastnih besed smo čuli v našem državnem 
zboru in v deželnih zborih v debatah glede jezikovnih in na
rodnih razmer?! Pri teh napetih razmerah je ona harniDiiija 
in miroljubnost, ki vlada pri preprostem ljudstvu, podlaga 
boljše bodočnosti Ljudje, ki si v potu svojega obraza kruh 
sluzijo, ne poznajo onega sovraštva do tujih narodov, ki je 
pri 'kruha sitih’ gospodujočih stanovih Nemcev in i^ahov vo
ditelj na političnem polji. Zaradi tega bi razširjenje volilne 
pravice in iz tega izhajajoče demokratizovanje rašega parla
menta ugladilo pot rešitvi narodnega vprašanja.

!Se nadaljuje/
UREUNIS1 VO: TRSI — UL. MONTEGCH1 U 11 TELEFUN 93-6(18 ln 94-638 — Poštni predal 559 — PODRUŽNICA: GORICA: Ulica Silvio Pelllco 1 II Telefon 33-82 — UPRAVA- TRSI — UL SV FRANČIŠKA 
letna 2.250 ur, polletna 4 400 Ur. celoletna 7 JUO lir - SFRJ v tednu 30 din, mesečno 600 din - Nedeljska: posamezna 50 din, 2.400 din za leto 1965 - Poštni tekoči račun: Založništvo tržaškena
teleton 22-207, tekoči račun pq Narodni banki v Ljubljani 600 14-603 86 - OGLASI: Cene oglasov: Za vsak mm v širini enega stolpca: trgovski 150, finančno upravni 250 osmrtnice 150 lir - 
_______________________________________ naročajo prt upravi. - Iz vseli drugih pokrajin Italije prt »Societa Pubbllcita Itaiiana«. - Odgovorni urednik: STANISLAV RENKO - Izdaja m tiska Založništvo

St 20 - Teleton 37-338 - 
tiska Trst 1153)4 - za

- Mali oglasi 40 ln beseda 
tržaškega tiska, Trst

NAROČNINA: mesečna 8(10 m - 
SFRJ .ADII. DZS. Ljubljana 
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